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ÎNVĂŢĂTORUL 
ORC ASOC. ÎNVĂŢĂTORILOR ROMANI DIN ARDEAL, BANAT, CRIŞANA ŞI MARAMUREŞ 

REVISTĂ PEDAGOGICĂ SOCIALĂ. 

Aplicarea legii învăţământului primar.1 

Unificarea învăţământului, [intensificarea şcolarităţii. — 
Recensământul, — Obligativitatea. — Şcoalelede copii mici. — 
Personalul didactic. — Mifloacple de perfecţionare pentru învă
ţători.— Secţiile pedagogice. — Sanatorii pentru învăţători.— 
Distincţii. — Pedepsele. — Bibliotecile şcolare, populare şi 

pedagogice. — Zona Culturală. — Consiliu pedagogic pentru 
aplicarea legii. 

Abia după cinci ani delà unirea politică a provinciilor ro
mâneşti, s'a putut promulga legea învăţământului primar, care 
este piatra unghiulară pentru unificarea sufletească a neamului 
nostru, trăit mare parte sub trei împărăţii străine, cari voiau să-
ne -desfiinţeze ca naţiune. Cum a fost alcătuită legea învăţămân 
tului mi-am spus cu alt prilej părerea,8 Astăzi suntem datori să 
cercetăm, cari sunt roadele după un an delà aplicarea legei, care 
are la bază două principii: învăţământ unitar şi învăţământ 
de Stat. 

Legea aceasta, prin înmulţirea anilor de şcoală, (delà 5 la 
7 în v, regat şi delà 6 la 7 în Ardeal) urmăreşte răspândirea: 
mai intensă a culturii în massele populare, iar pe lângă învăţă
mântul popular teoretic, copii să-şi însuşească şi anumite înde
letniciri practice, potrivit mediului în care se găseşte şcoala. 

Scopurile acestea, vor putea fi atinse numai în timp mai 
lung, din mai multe motive. 

Cele mai multe scoale din ţară au numai un singur învăţă
tor, care abia poate instrui 5 clase. A- i cere să conducă 7 clase 
este b imposibilitate. 

Să nu-se uite un lucru important: numărul mare de învă
ţători suplinitori şi nepregătirea titularilor, pentru a preda înde
letnicirile practice delà ciclu superior alşcoalei primare. 

Un factor important care nu trebue pierdut din vedere, 
este starea materială a majorităţii sătenilor, cari sunt nevoiţi şă 
folosească şi braţelor copiilor, pentru susţinerea familiei. 

1 Note din cuvântarea rostită la congresul învăţătoresc, ţinut în Sept 
1925, la Timişoara. 

2 Vezi : Darea de seamă despre activitatea secţiei şcolare a „Astrei." 



Din această cauză, atât în v. regat cât şi în Ardţ i încL 
V — V I . erau cercetate de puţini elevi, părinţii lor erau mufţaraiţi 
dacă puteau termina patru clase. După răsboiu greutăţile vieţii 
fiind şi mai mari, prevederile legii se vor putea executa cu puţin 
câştig, mai ales că absolventului celor 7 clase primare legea nu-i 
acordă nici un drept. 

înfiinţarea claselor 5—7 va fi posibilă numai în centrele 
mai mari, unde se găsesc învăţători titulari. Chiar şi aici greu
tăţile vor fi destul de multe. 

Recensământul. 

Recensământul este un lucru important pentru şcoală. La 
sate învăţătorul însărcinat cu facerea lui are ocazie să cunoască 
pe părinţii copiilor, condiţiile lor de trai (locuinţă, curăţenie) cari 
au influenţă şi asupra mersului bun al şcoalei. La oraşe, mai 
ales în cele populate de minoritari, facerea recensământului este 
o problemă, care nu se poate rezolvi cu uşurătate, căci având 
date precise despre şcolarii din întreg oraşul, în acest caz 
dispunem de o cheie pentru a cunoaşte anual mersul şcolilor 
din oraş şi din ele forţa culturală a minorităţilor. 

Pe lângă secţiile culturale ale Primăriilor din comunele 
urbane, să se înfiinţeze un birou statistic care să culeagă datele 
necesare şcoalelor din oraş. Un regulament dat de Ministerul 
Instrucţiei, ar prevedea funcţionarea acestui organ atât de nece
sar. Mai întâi însă ar trebui, ca Direcţia generală a Statisticei 
de pe lângă Minister, să se dumirească asupra varietăţii prob
lemelor, pe cari ar fi datoare să-le urmărească şi cari în v. regat 
neexistând, ele sunt ignorate1 ca dovadă sunt şi tipăriturile ce 
ni-se trimit, pentru comunicarea datelor statistice. 

Pentru facerea recensământului învăţătorii să fie plătiţi, 
căci serviciile gratuite nu se fac cu tragere de inimă. 

Obligativitatea. 

In lege sunt înscrise şi principiile: gratuităţii şi al obliga
tivităţii. Cel dintâi este realizat numai în parte, căci asupra pă
rinţilor, prin legea comitetelor şcolare, cad foarte multe sarcini. 
Costul rechizitelor şi al cărţilor astăzi este atât de ridicat, încât 
săteanul cu mulţi copii, nu simte de loc că învăţământul este 
gratuit. Dacă întâmplător s'a ridicat, sau reparat radical, localul 
şcoalei din sat, învăţătura primită de copiii lui el o plăteşte 
scump de tot. 

Nevoile familiei, sau rosturile gospodăriei lui în funcţie de 
mersul timpului, îl face adeseori să-şi oprească copilul acasă 

1 Vezi : O. Ghibu : Cea dintâi statistică a învăţământului din România 
intregită. 



pejxt- câteva zile. In acest caz ţăranul lace cunoştinţă cu celă
lalt principiu al legii: obligativitatea, care îl sileşte să plătească 
amerită grea. * ' -

Experienţa de un an a arătat, că legea nu se poate aplica 
în litera ei. Trebuiesc mijloace mai blânde pentru a aduce copiii 
la şcoală. Depinde mult de tactul învăţătorului care trebue, pentru 
un timp oarecare încă să împace şi nevoile săteanului, fără să 
pericliteze bunul mers al şcoalei. 

Prin satele dela munte, împrăştiate pe întinderi mari, 
trebuiesc create pe lângă scoale cantine, cari să servească copii
lor iarna şi toamna câte o mâncare caldă. Revizoratele să stu-
dieze la faţa locului, mijloacele cari pot garanta frecvenţa şco
lară. In timpul culesului (cartofi, porumb, vii) să se dea .vacanţă 
câteva zile. Ţăranul va aprecia aceste măsuri, trimiţându-i, re
gulat copilul la şcoală. 

Şcoalele de copii mici. 
Legea actuală dă şi acestui aşezământ de educaţie o orga

nizaţie unitară. In ce priveşte conducerea, ele devin autonome 
faţă de şcoala primară. In titlu, drepturi, personalul acestor şcoli 
sunt la fel cu al şcoalelor primare. 

Este deci în această lege o deosebire complectă faţă de legea din 
Ardeal, care în ce priveşte timpul de educaţie, nu erâx orientat 
după al şcoalelor primare, se ţinea seamă de nevoile păturilor 
sociale, unde se găsea această instituţie. 

înfiinţarea şcoalelor de copii mici, e. necesară în oraşele ca 
minoritari şi în regiunile unde elementul românesc şi-a perdut 
limba. Ministerul va trebui să alcătuiască un plan pentru înfiinţa
rea acestor instituţii, pe care să-1 urmeze pas de pas. Casa 
Şcoalelor să publice în „Bib. pedagogică" şi lucrări de specia
litate pentru învăţătoarele dela şcoalele de copii mici, eventual 
şi o revistă, în care să> se discute problemele didactice şi de 
educaţie pentru copiii până la etatea de 7 ani. 

Personalul didactic. 
Oricât de perfect ar fi mecanizmul intern şi cel adminw 

straiv al şcoalei, acel care dă viaţă acestui aşezemând este totuşi 
învăţătorul. 

Dela el să cere muncă, abnegaţie şi idealism. In schimbul 
muncii el nu poate avea decât mulţumiri de ordin sufletesc. 
Greutăţile materiale îi sunt tovarăşi nedespărţiţi toată viaţa. 

Legea actuală care pune foarte multe sarcini pe umerii 
învăţătorilor nu le ridică în schimb cu nimic mai mult poziţia 
socială pe care o au. Dreptul câştigat la 1919, de a fi asimilaţi 
cu* magistraţii, în ce priveşte lefurile, n'a fost trecut în lege, ba 
ce e mai mult propunerea pentru păstrarea dreptului din 1919 



făcută la cameră de d-I I. Simionescu, prof. univ. n'a fost priji-
nită nici de autorul legii şi ca culme nici de învăţătorii parla
mentari din majoritate (afară de câteva glasuri.) 

Pentru învăţătorii titulari legea prevede 4 categorii. Trece
rea dela una la alta se face cu multe greutăţi şi după anumiţi 
ani de serviciu, lucru ce nu-1 găsim la profesori secundari, 
cari după ce sunt numiţi titulari, nu li-se mai cere nici o formă. 

Restricţiile la înaintarea în grad ar fi după unii un mijloc 
de perfecţionare, după alţii, barierile ce să pun învăţătorilor şi 
drămuirea lefii lor, ar avea la bază o oarecare aversiune faţă 
de emanciparea la care tinde învăţătorimea, dornică de a se 
impune în viaţa satelor. 

Adevărul trebue căutat între aceste două păreri. Chiar pe 
lângă înbunătăţirea pe care a adus-o legea în ce priveşte func
ţionarea examenului de definitivat şi înaintare, prin ace9te probe 
nu totdeauna se poate cunoaşte adevărata valoare şi munca în
văţătorilor. 

D-l I. Simionescu, ne demonstra aceasta în revista „La
mura" (Mai 1925) cerând înbunătăţirea metodei de lucru la aceste 
examene. 

O condiţie esenţială ca legea şcolară să se poată aplica 
este ca învăţătorii satelor să fie puşi în posibilitatea de a trăi 
omeneşte. 

La orice meserie s'ar aplica, tinerii apostoli ai satelor, şi-ar 
avea bucata lor de pâine şi îmbrăcămintea de care nu le-ar fi 
ruşine. 

Leafa învăţătorilor astăzi este mai mică decât a servitoru
lui preotului din sat, care primeşte mâncare, încălţăminte şi bani. 

Mijloacele de perfecţionare pentru învăţători. 
Cercurile culturale sunt un mijloc potrivit pentru perfec

ţionarea profesională a învăţătorilor, numai în cazul când auto
ritatea şcolară se va îngriji să publice în fiecare an, din bună 
vreme, un program anămunţit, arătând în dreptul fiecărui subiect 
şi bibliografia necesară. 

Scopul acestor cercuri este, ca anumite chestiuni, să se 
lămurească în mintea tuturor învăţătorilor. Cei mai slabi să câş
tige prin contactul dela cerc, din activitatea şi lectura învăţăto
rilor activi. Ministerul ar putea uşura munca la cercurile cultu
rale, publicând anual în broşuri 5—6 chestiuni tratate pe înţe 
leşul învăţătorilor şi cari apoi s'ar discuta la toate cercurile cul
turale din ţară, 

învăţătorii, cari se disting prin ţinerea de conferinţe popu
lare, să fie remuneraţi. Să se plătească la toţi o diurnă de 
deplasare. 

Statul nu poate cere nimănui, în aceste zile de scumpete, 
muncă culturală gratuită. 



Conferinţele didactice, sunt un prilej de emulaţie intre în
văţătorii din judeţ. Nu-mi pot explica de ce ele nu s'au mai 
ţinut de 4 ani de zile. Care să fie cauza? 

Programul lor să fie fixat din bună vreme. Se va indică şi 
aici bibliografia necesară. Ele să fie conduse de profesori dela 
şcoalele normale, căci metoda după care se recrutează organele 
şcolare de control în judeţe, împiedică de a ajunge, în cele mai 
multe cazuri, în fruntea învăţământului oameni cari să cunoască în 
mod ştiinţific problemele şcolare. 

A r fi placat, din această cauza, ca învăţătorii să-şi piardă 
vremea 2-—3 zile venind la conferinţă 

Rezultatele conferinţelor şcolare anuale, Casa Şcolalelor 
să-le publice într'o dare de seama. Oamenii de specialitate ar 
avea la îndemână, părerea celor cari traduc teoria în practică. 

Şi la conferinţe se va plăti diurne şi spesele de deplasate. 
Cheltuiala aceasta s'ar revărsa cu folos asupra bunului mers al 
şcoalei, care nu poate fi îndreptat nici dacă tot la 10 scoale ar 
fi un organ de control, care numai controlează, fără să poată da 
(în majoritatea cazurilor) şi îndrumări 1 . 

Cursurile de vară pentru învăţători sunt un alt mijloc de 
perfecţionare. Ele se inpun pentru a pregăti corpul didactic 
pentru predarea învăţământului aplicat, pentru cunoaşterea preo-
blemelor pedagogiei moderne şi a chestiunilor sociale, cari pre-
cupă pe intelectualii ţării. Dacă cursurile se vor ţine în localităţile 
climaterice ele pe lângă hrană sufletească vor împrospăta şi 
puterile fizice ale învăţătorilor. 

Aceste cursuri ar putea fi un mijloc de a selecţiona învă
ţătorii cărora să li-se încredinţeze direcţia şcoalelor. 

Secţiile pedagogice. 
v In legătură cu pregătirea învăţătorilor se impune şi înfiinţa

rea secţiilor pedagogice pe lângă toate Universităţile din ţară. 
Argumentul cel mai puternic care militează pentru această ideie 
este, că toate şcoalele de specialitate dă absolvenţilor lor posibili
tatea de-a urma în şcoli superioare, numai şcoala normală este 
un cerc închis. . 

^ Celor mai valoroşi absolvenţi ai şcoalelor normale să li-se 
dea posibilitatea ca „să-şi desăvârşească studiile. 

Profesorii eşiţi din elementele bune de şcolilor normale, au 
făcut şi vor face şi de aici înainte cinste, corpului didactic se
cundar. 

Cei doi ani de funcţionare a secţiei pedagogice din Bucu
reşti, sunt o experienţă preţioasă cum trebue să fie organizată 
această instituţie şi mai ales cum să-şi recruteze auditorii 2 . 

1 Partea din urmă a-acestor afirmări le-a întărit şi d. P. Ghitescu, dir. 
gen. al învăţ. în cuvântarea rostită la congres. 

2 In proectul de lege al învăţământului secundar, d.pus în Parlament, 
nu se prevede funcţionarea secţiilor pedagogice, o lacună care nu putem şti 
cum va fi îndreptată. 



Sanatorii pentru învăţători. 

Puţine sunt meseriile cari să sleiască mai mult forţele fizice, 
decât ocupaţia învăţătorilor. Dintre boalele cari îi pândesc mai 
ales este tuberculoza. 

Pentru a scăpa pe cei cari se găsesc la inceputul boalei, 
Statul va trebui sâ înfiinţeze pentru învăţători sanatorii, unde 
sâ-şi câştige sănătatea măcinată în munca zilnică din clasa. Legea 
prevede aceste instituţii. Ele trebuesc infăptuite cât mai curând, 
în diferite părţi ale ţării. Este o operă de ocrotire socială, care 
se impune categoric, căci este o nedreptate să serveşti intere
sele Statului şi în caz de slăbire a forţelor să fie lăsat uitat pe 
ogorul de muncă culturală. 

Nădăjduim, că dispoziţia legii care e. obligatorie pentru 
Stat, nu va rămâne numai o floricică stilistică '. 

Distincţii. 
Pentru a stimula pe învăţători în activitatea lor, legea pre

vede diferite distincţii, cari se acordă însă numai dacă învăţă
torii îndeplinesc un pomelnic lung de condiţii, făcând astfel ca 
neexistentă, mai ales pentru învăţătorii ardeleni, acest fel de a 
se recunoaşte meritele pe teren şcolar. 

Va trebui găsit, prin regulament, o punte de trecere, căci 
un învăţător cunoscut pentru activitatea lui românească şi şco
lară de ce să fie lipsit de această recunoaştere din partea Mi
nisterului, dacă autorităţile şcolare ungureşti nu i-a au dat (el nici 
nu s'a purtat şa i le dea) acele scrisori de recunoştinţă, pe cari 
i le cere legea actuală, pentru a i se putem acorda o distincţie 
sau gradaţie de merit. 

învăţătorii ardeleni nu cer favoare, ci cumpănirea realităţii, 
din partea autorităţii superioare. 

Pedepsele. 
Legea are în ce priveşte disciplinarea corpului didactic 

6 parte bună: comisiile de judecată regionale, cari însă până 
acuma n'au luat fiinţă şi este un rău. Comisia centrală dela Bu
cureşti este insuficientă. Deplasarea dela marginea ţării la 
Bucureşti este împreunată cu mari cheltueli. La comisia re
gională aceste greutăţi de ordin tehnic şi material ar dispare. 
Cei împricinaţi ar putea fi cunoscuţi mai bine "şi deci cauza lor 
soluţionată mai just 2 . 

1 Despre hotărîrea congresului asupra acestei chestiuni biroul asociaţiei 
.dă deşluri îri acest număr al revistei. 

2 In parlament s'a depus o lege, prin care se menţine până la alte dispo
ziţii numai comisia dela Bucureşti. Votarea acestui proect este cea dintâi mo
dificare a legii şcolare din 1924. 



Bibliotecile şcolare, populare şi pedagogice. 

Bibliotecile sunt cele mai puternice mijloace pentru întări
rea şi îmbogăţirea cunoştinţelor. - , 

Pentru a organiza funcţionarea bibliotecilor, Ministerul n'a 
luat nici o măsura. Nu există un regulament al acestor biblioteci. 

A r trebui să funcţioneze o comisie care să alcătuiască din 
literatura noastră şi străină (traduceri) lista de cărţi pentru bib
liotecile şcolare — după vârste, — pentru cele populare şi pe
dagogice. Ce s'a făcut până acuma este nesistematic şi fără con
tinuitate dela an la an. Din comisie să facă parte şi delegaţi ai 
Asociaţiei învăţătorilor, ca unii cari se ocupă cu această prob
lemă în mod practic. 

Casa Şcoalelor să aibă un program pentru editarea cărţilor 
pentru şcolari, pe cari să-le răspândească, cât mai repede. O 
carte apărută proaspăt în această editură soseşte în oraşele mari 
din provincie după 3—6 luni! 

Scriitorii români cred că ar dâ tot sprijinul la această 
operă. Ei şi-ar creşte pe cititorii lor de mâine. / 

Bibliotecile pedagogice judeţene vin în ajutorul învăţătorilor, 
cari din lipsă de mijloace, nu pot să-şi procure cărţi. Folosirea 
acestor biblioteci e impregnată cu anumite greutăţi. A r fi inte-

N resantă o statistica a cititorilor bib. pedagogice judeţene din ţara 
întreagă. 

Poate că ar fi de mare folos dacă s'ar tipări în fiecare an 
1—2 cărţi fundamentale pentru învăţători, pe un preţ convenabil 
pungii lor. Asupra cuprinsului acestor cărţi, organele de control 
ar putea sta de vorbă. In câţiva ani învăţătorii ar putea cu
noaşte temeinic operile pedagogice indispensabile culturi lor. 

Zona culturală. 
Este o problemă însemnată pentru întărirea elementului 

românesc la graniţă. Ministerul va trebui să trimită acolo învă
ţători cu experienţă. Tinerii absolvenţi nu pot face faţă proble
melor ce se pun în acele părţi ale ţării. Timpul nu trebue pier
dut prin masuri provizori. La graniţă trebuesc luptători de pri
ma linie, nu recruţi. De aici nevoia ca cei cari se duc voluntar 
să li-se facă înlesniri simţitoare. 

Pe lângă leafă mărită ar fi o bună măsura împroprietărirea 
lor. De aceste beneficii să nu fie lipsiţi nici învăţătorii localnici, 
cari se disting prin activitatea lor şcolară şi extra şcolară. In 
fiecare an se prevăd în buget sume pentru propaganda culturală. 
Până astăzi n'am luat cunoştinţă să se fi împărtăşit cineva din 
acest articol bugetar. 

Dându-se în locul scrisorilor de mulţtfmire, câte un mic 
premiu în bani, învăţătorii s'ar îndemna, întrecându-se, în desfă
şurarea activităţii în afară de şcoală. 



Consiliu pedagogic pentru aplicarea legii. 

Legea ridică o sumă de probleme, cari înainte de a le 
aplica trebuesc studiate în toate amănuntele, căci o lege aplicată 
pripit şi fără pregătire prealabilă cauzează mai mult încurcături, 
decât o stare ordonată de fapte noi. 

Direcţia generală a învăţământului primar, fiind aglomerată 
cu lucrările de pură administraţie, n'are timpul suficient pentru 
a urmări, cu răbdare, problemele înscrise în lege şi pe cari în-
treacăt le-am atins şi eu în cuvântarea aceasta. De aici nevoia 
de a se înfiinţa un consiliu pedagogic, care să se ocupe a apli
carea legii. Din acest consiliu va trebui să facă parte şi delegaţi 
ai Asociaţiei învăţătorilor. 

Poate mi-se va spune, că acum există un consiliu al inspec
torilor generali primari, care se poate ocupa cu această problă-
mă. Incontestabil, că membrii acestui consiliu cunosc cum se 
aplică legea în diferite părţi ale ţări, apoi diferitele discuţii până 
la alcătuitea legii, dar cu toate acestea numai membrii consiliu
lui inspectorilor nu pot rezolva singuri, varietatea problemelor 
ce se găsesc în lege. 

Pentru creearea unor organe prevăzute în lege să cere 
oameni de specialitate, cari pot avea toată libertatea să-şi spună 
cuvântul în acel consiliu pedagogic, chemat a turna viaţă în pre
vederile legii, dar şi a pregăti, an de an, ca şcoala noastră pri
mară să-şi aibă organizaţia care convine nevoilor reale ale popo
rului şi ale ţării noastre, căci şcoa'a nu trebue să fie străină de 
desvoltarea culturală a poporului, nici de realităţile sociale. 

Constantin Ieneica. 

Lămuriri în chestiunea sanatoriilor 
pentru învăţători 

De un timp încoace dela Onor. Minister al instrucţiunei 
au emanat câteva ordine circulare, prin care învăţătorii sunt 
sesizaţi să dea declaraţii, că consimţesc a li se reţinea la an 
500 Lei în scopul înfinţării de sanatorii şi case pentru membrii 
corpului didactic primar în anumite staţiuni balneare şi climaterice. 
Idea, pe cât este de salutară şi vrednică să fie sprijinită de fie
care învăţător, pe atâta se simte o deosebită necesitate, ca pentru 
a putea fi realizată, înainte de toate să fi fost elaborat un plan 
de acţiune. In acest plan ar fi trebuit să se stipuleze anumite 
lucruri, care e bine să fie clarificate, când pentru scopul ce se 
urmăreşte, se cere o contribuţie bănească dela fiecare dascăl. 

Ori felul curii s'a pus în practică de către Onor. Minister 
al instrucţiunei publice idea strângerii de fonduri prin cotizaţii 
dela învăţători, pentru scopul mai sus amintit, lasă să apară, că 



toată chestiunea ar fi o afacere oficială şi la care conducerile 
Asociaţiilor învăţătoreşti n'au fost consultate şi nu şi-au putut 
«pune cuvântul. 

"Şi de fapt, în ce priveşte Asociaţia învăţătorilor din Ar 
deal, Banat, etc. nici n'a fost înştinţată, când se începe colecta, 
nici n'a fost întrebată, ce ̂ părerea ar avea conducerea Asociaţiei 
cu privire la mărimea cotei, ce s'ar putea reţinea deocomdată 
dela învăţători, nici a modului cum să se chivernisească sumele 
incaşsate şi apoi cine să fie proprietarul lucrurilor ce s'ar pum-
părâ, respective a sanatoriîlor ce s'ar ridica cu acele sume. Toate 
aceste sunt lucruri de o mare importanţă pentru Asociaţiile, dela 
membrii cărora se cer însemnate contribuţii. 

Ce e,drept în congresul din anul trecut ţinut în Timişoara, 
în urma expunerii făcute de d-1 dir. general al învăţământului 
primar Petre Ghiţescu, cu privire la problema înfiinţării de sa
natorii în locurile balneare şi climaterice s'a luat următoarea 
hotărîre : 

„Congresul află foarte salutară propunerea şi intenţia d-lui 
dir. general şi considerând, că acest lucru e prevăzut şi între 

copurile Asociaţiei noastre, aprobă şi cere ca conducerea Aso
ciaţiei să stabilească un plan de acţiune pentru încassarea dela 

n văţători a unor taxe, din care cu timpul se vor ridica, respec-
i ve cumpăra atari sanatorii în staţiunile balneare şi climaterice. 
Aceste sanatorii apoi vor sta sub conducerea şi administrarea 
Asociaţiilor învăţătoreşti, formând averea acestora". 

„Ajutorul moral şi material, ce Onor. Minister al instruc-
ţiunei este aplicat a-1 da învăţătorimii în aceasta direcţie, nu poate 
de cât să producă cea mai vie mulţumire". 

Va să zică, în sensul hotărîrii de mai sus, întreagă iniţiativa 
trebuie să pornească dela conducerile Asociaţiilor învăţătoreşti. 
Căci ele trebuie să ştie mai bine cf posibilitate de plătire oferă 
dăscălimea şi că noua jertfă, ce se cere dela fiecare învăţător, 
cum poate să fie armonizată cu celelalte cote şi îndatoriri, ce 
membrii le au faţă de organizaţiile lor. Lucrul însă nu s'a făcut 
aşa. Asociaţiile n'au avut nici o cunoştinţă, ci într'o bună zi 
•cetim numai din ziare un ordin circular al ministerului, semnat , 
de d-1 Petre Ghiţescu dir. gen. al înv. primar, prin care învă
ţătorii sunt recercaţi a declara, că se învoesc a contribui cu 500 
lei anual, pentru strângerea fondurilor necesare la cumpărarea 
şi ridicarea de sanatorii pentru învăţători în locurile balneare şi 
•climaterice. începută o astfel de operaţiune nesistemizată şi ne
prelucrată, a fost firesc lucru să întâlnească un resenz şi să fie 
privită cu nedumerire şi nu cu entuziasmul vrednic de o cauză 
aşa de frumoasă, din parte masselor învăţătoreşti. Ba mai mult 
de atâta, ne-a fost dat să vedem şi aceea, că conducerile unor 
Asociaţii învăţătoreşti surori (Bucovina şi Vechiul regat) au dat 
comunicate, prin care au desavuat acţiunea pornită de Minis
ter. Şi iarăş în mod foarte firesc au fost îndemnaţi învăţătorii să 



nu contribuie cu obolul lor la un scop, pentru care conducerile 
lor -profesionale încă nu s'au înţeles şi n'au statornicit câteva 
norme, din care să se evidenţieze organizarea concretă şi satis
făcătoare pentru toţi a lucrurilor, ce au să urmeze. Prin acţiunea 
pornită de Minister a fost jignit un drept primordial, ce-1 are 
fie ce organizaţie — ca persoană juridică, — voind a-i impune 
măsuri şi norme, fără să fie consultată şi a o sili să presteze 
lucruri, despre care ea singură poate să dispună şi să-şi facă 
socotelile până în cele mai mici amănunte, putând la nevoe să 

. ceară şi un sprijin binevoitor de la oficialitate. 
Dorim să se mai ştie: că învăţătorimea nu poate admite 

ca o acţiune, — fie cât de folositoare pentru ea, — făcută în numele 
ei şi susţinută prin contribuţia ei, să fie pornită şi organizată în 
afară de ea şi în caz de reuşită să servească ca mijloc de afi
şare a meritelor personale şi interesului, ce s'ar zice că-1 poartă 
unii pentru învăţători. (Prea multă tristă esperinţă are aceasta 
tagmă de cât să mai creadă, în prea marea dragoste faţă de ea 
a cuiva.) 

Este de altfel cunoscut cazul, când învăţătorii nu pot dis
pune de un fond adunat din cotizaţiile lor. 

Trebuia dar, ca reprezentanţii tuturor Asociaţiilor învăţă-
toreşti să se fi întrunif odată, să fi discutat problema adunării 
de fonduri pentru sanatorii şi apoi în de comun acord să se fi 
adresat un apel către întreaga suflare dăscălească. Numai după 
aceea putea să urmeze ordinul ministerului, dâridu-se astfel şi 
un concurs oficial frumoasei iniţiative. Dar aceasta procedură 
înţeleaptă vedem că a fost inversată. Nu se mai poate reface» 
Idea însă de a aduna fonduri pentru sanatorii dăscăleşti, se 
poate afirmă, că nu e străină de sufletul şi dorinţa nici unui 
învăţător. De aceea să se mai îndrepte ce se poate îndreptă, 
pentru a face să dispară nedumerirea şi neîncrederea faţă de 
acţiunea preconizată în Ord. Ministerului în chestie de sanatorii 
dăscăleşti. 

Ne învoim şi dorim ca ministerul pentru o zi anumită să 
întrunească în Bucureşti pe preşedintele şi câte un delegat de 

• fiecare Asociaţie a învăţătorilor. La consfătuirea, ce va avea loc, 
Ministerul încă să-şi trimită un delegat, în calitate de reprezen
tant al forului dela care Asociaţiile învăţătoreşti vor solicită un 
ajutor moral şi material, pentru adunarea fondurilor în vederea 
scopului mare ce se urmăreşte. Acest sfat al reprezentanţilor 
tuturor Asociaţiilor apoi ua întocmi un regulament în câre se 
va arăta : scopul acţiunei ce se urmăreşte ţ mijlocele ; cota anuală 
cu care să contribuie fiecare învăţător şi în câţi ani dearândul; 
cum se vor chivernisi sumele adunate; în liniaminte generale 
cum se va proceda la cumpărarea de realităţi; de cine şi cum 
vor fi administrate acele realităţi şi în ce formă îşi va luâ fie
care Asociaţie regională partea sa de beneficiu — a măsurat 
proporţii cu care a contribuit — din administrarea şi folosirea 



realităţilor; eventual alte modalităţi în legătură cu chestia de 
care ne ocupăm. Aceste sunt lucruri, ce . trebuesc apoi comuni
cate şi celui din urmă membru al Asociaţiilor dăscăleşti şi delà 
care ceri o contribuţie bănească. 

Multe din Asociaţiile regionale au pusă deja baza la anu
mite înstituţruni învăţătoreşti, dar care, pentru a fi perfecţionate 
şi desvohate reclamă cotizaţii însemnate delà membri şi n'ar fi 
bine, ca prin alte contribuţii anuale prea ridicate (cum e în 
cazul dat 500 lei) în vederea atingerii altor scopuri dăscăleşti, 
cele începute să fie atenuate, ba chiar zădărnicite. 

Iată dară pentruce se împune ca toată acţiunea în vederea 
înfiinţării» de sanatorii pentru învăţători să fie pornită şi stipulată 
chiar şi până în amănunte de către conducerile profesionale ale 
învăţătorilor; Succesul numai în modul acesta poate fi garantat. 
Până nu se va proceda în feliul acesta, stăm nedumeriţi şi nu 
vom putea niciodată înţelege rostul unui lucru folositor, despre 
care se zice, că sé fade în numele învăţătorilor, din contribuţia 
învăţătorilor, pentru învăţători, dar fără a-i asculta şi pe ei, să 
spună cum cred de cuviinţă să se facă acel lucru. 

Totuşi pentruca acţiunea începută să poată fi continuată, 
e lipsă, ca numai de cât lucrurile să fie mai întâiu organizate, 
după cum s'a arătat mai sus. 

Biroul central al Asociaţiunei. 

Rostul Asociafiei 
şi roadele care ni le-a dat 4 

Pe ziua de azi aţi fost convocaţi în al 7-lea congres pro
vincial. Am ales Timişoara, pentruca rând pe rând să dăm pri
lej tuturor Secţilor de a putea luâ cunoştinţă de bunul mers 
al Asociaţiei noastre. Prin această perondare a capitalelor de 
judeţe voim, ca fiecărui membru să-i stârnim interesul faţă de 
unica noastră organizaţie profesională, care ne poate promova 
interesele şi ne poate uşura situaţia. Iar de altă parte dorim, ca 
în comun şi deplin acord să dăm deslegare norocoasă proble
melor dela ordinea zilei. Şi fiindcă în perioada de 6 ani de când* 
noi, — din încrederea Dv. conducem această organizaţie, — Aso
ciaţia noastră a făcut un drum destul de lung şi bogat în espe-
rienţe, îmi veţi da voe ca în discursul de deschidere să mă ocup 
cu felul cum a luat ea fiinţă, amintind pe scurt roadele, care ni 
le-a adus şi de care azi noi beneficiem cu toţ.i. 

Vă rog deci de binevoitoarea atenţiune. 

l) Din cuvântarea de deschidere a Congresului al VII-lea, ţinut la 6, 7 
şi 8 Septemvrie 1925, la Timişoara. 



I. 
înfiinţarea Asociaţiei şi felul ei de a munci. 

In vremea din urmă a stăpânirei ungureşti, noi învăţătorii 
Tomâni nu mai puteam sta în slujba adevărată a neamului. Legile 
ei grele îndrumau instrucţia spre scopuri străine de idealul 
nostru. Controlul lor draconic înpingea educaţiunea pe căi 
contrare aspiraţiunilor româneşti. Munceam siliţi, contra convin
gerilor ce nutream, iar glasul conştiinţei ne era înăbuşit, pentru 
a putea mâna apa la întărirea statului străin, slăbind astfel toate 
legăturile, ce ne mai puteau apropia pe noi cei din provinciile 
subjugate de fraţii Regatului liber şi independent. Aproape ne 
perdusem rostul de oameni conşfii, cari ştiu ce vor, dar nu pot 
face ce trebue. Vă puteţi gândi cum între astfel de înprejurări, 
situaţia dascălului român erà de nesuferit. 

Acesta e motivul, pentru care' îndată după desăvârşirea 
idealului politic n'a fost pătură socială, care între nouile înpre
jurări de viaţă, să se simtă mai uşurată, ca şi dăscălimea ro
mână. Noi am înţeles foarte bine acel glas al vremei şi mai mult 
ca oricare altă tagmă profesională am încercat a ne strânge rân
durile şi astfel a ni le şi păstra. Din divizaţi cum eram după 
eparchii, confesiuni şi caracterul şcoalelor, ne-am silit, ca încă 
în primul nostru congres ţinut la Sibiu (24, 25, 26 Faur .1919) 
să proclamăm de infinţată : „Asociaţiunea învăţătorilor români 
din Ardeal, Banat şi părfile ungurene". Tot cu acel prilej am 
ales şi primul Comitet central interimal, în care fiecare judeţ erà 
reprezentat prin un membru. Aceştia aveau totodată şi man
datul de delegaţi, pentru a îndeplini fiecare organizarea jude
ţului său. 

înfăptuită organizarea judeţelor, aceste şi-au delegat membri 
pentru „Consiliul general" care a fost pentru prima dată întrunit 
la 8 Nov. (26 Oct. st. v.) 1919 la Alba-Iulia. Cu acest prilej 
din,sinul Consiliului s'a ales primul comitet central cu durată 
permanentă, care delà aceèa dată cu mici modificări de nume 
conduce până azi agendele Asociaţiei înv. români din Ardeal, 
Banat, Crişana şi Maramureş. 

Iar pentruca acest Comitet să nu umble dibuind în marile 
probleme şcolare şi profesionale, pe care formaţiunea nouă de 
stat mereu le scotea la suprafaţă, din capul locului am statorit 
o normă de lucru, schiţând în vorbe puţine chestiunile asupra 
cărora va trebui Asociaţia să stăruiască cu activitatea ei. — 
Acest program cuprindea 12 puncte ale căror titli erau următorii; 
1. Organizarea învăţătorilor. 2. Slatificarea şcoalelor, 3. Re
organizare şi unificarea învăţământului. 5. Şcoalele de repetifie. 
6. Autonomia şcolară. 7. Descentralizarea. 8. Despărfirea can
tor atului de oficiul învăfâtoresc. 9. Salarizarea. 10. Decretul 
despre reorganizarea învăţământului primar. 11. Restantele 
învăţătorilor fără ajutor de stat şi 12. Pensioniştii, văduvele şi 
orfanii. 



Aceste erau chestiunile principale, care după priceperea 
noastră aşteptau acum 6 ani o grabnică rezolvire. Am fixat 
atunci aceste probleme cu hotărîrea firmă de a croi o linie dreaptă 
către un scop bine definit, pe care trebuia îndrumată mişca
rea învăţătorilor. De altă parte am dorit să facem cunoscut şi 
cercurilor oficiale convingerile, ce are învăţătorimea în aceste 
chestiuni de interes capital pentru şcoală, neam şi stat. Şi în 
sfârşit voiam să spulberăm în vânt nedumeririle celor, ce în ma
nifestările dăscălimei române vedeau gânduri, intenţiuni şi paşi 
greşiţi, cari ar putea compromite acasă şi în străinătate forma
ţiunea cea nouă a statului român. 

Prin acest pas hotărît al Comitetului central s'a făcut lu
mină deplină în opinia publică. Aceasta a,început a ne urmări 
cu alt interes şi a ne da concursul chiar în munca începută cu 
atâta însufleţire. In felul acesta am putut strânge şi roadele d e v 

care a profitat: statul, şcoala, învăţământul şi noi îmtâţătoriî. 
• Statul a putut să se razime pe învăţătorime, Ga pe un fac

tor de exemplară ordine, care prin activitatea ei a întărit legă
turile de cimentare frăţească, promovând unitatea sufletească a 
tuturor cetăţenilor. Şcoala a devenit o instituţie liberă de cel 
mai mare preţ, care singură a fost chemată şă niveleze asperită
ţile culturale din provincile subjugate, întărind sentimentul de 
cald patriotism pentru pământul sfânf al României întregite. în
văţământul descătuşat a întrat în legalitate, devenind real şi 
îndeplină armonie cu principiile pedagogice ale oamenilor de şcoală, 
conlucrând în deplină conglăsuire cu idealul, ce-1 putem avea azi 
ca popor liber cu mari aspiraţii de propăşire. Iar noi, noi învă- * 
ţătorii rupând lanţurile de robie ale celor doi stăpâni puternici, 
am devenit o tagmă independentă, cu adânc rost în compoziţia 
cea nouă a statului şi societăţii româneşti. 

Acel „Memoriu" cum l-am numit noi atunci, a fost comu
nicat şefului de Resort în ziua de 1 8 Dec. 1919. El a fost sosit 
Ia bună vreme şi a făcut frumoasă inpresie asupra factorilor 
conducători, deşi părerile nu să uniau în importante chestiuni. 
Timpul însă a dovedit, că noi am avut dreptate. Cei ce voesc să 
controleze espunerile noastre, le găsesc în Anul I. NCK 5 din luna 
Ianuarie a rev. noastre: „învăţătorul". Iar Răspunsul resortului 
se află în No. 7 din luna Martie 1920 al aceleiaşi reviste. Din 
acest loc vom reproduce aici numai partea introductivă, care 
spune aşa: 

Dle preşedinte ! 
„Am .primit cu multă satisfacţie Memoriul Asociaţiei învăţă

torilor români din Ardeal, Banat şi părţile ungurene, pe care o 
presidaţi D-voastră. Este un moment istoric de o deosebită im
portanţă, când pentru primaoară după subjugarea milenară a 
şcoalei ardelene, autoritatea şcolară superioară românească, 
aşezată în drepturile ei, poate sta de vorbă în mod liber cu 



învăţătorii români uniţi într'o Asociaţie profesională, ieşită din 
libera lor voinţă. îmi place a crede Domnule Preşedinte, că avân
tul tineresc, cu care începe Asociaţia D-voastră, va aduce la 
izbândă frumoasele gânduri, care se desprind din memoriul pre
zentat, contribuind la realizarea punctelor fixate de Consiliul 
General la Alba-Iulia. Principiile adoptate de Asociaţia D-voastră, 
cu privire la ridicarea învăţământului şi culturei naţionale, ne 
uşurează şi nouă sarcina de a deslegâ în mod norocos proble
mele culturale, pe care ni le impun vremile mari de astăzi". 

Şi dupăce Resortul îşi exprimă părerea sa asupra singura
ticilor puncte sfârşeşte aşa: „De încheiere mulţămesc Asociaţiei 
învăţătorilor de chestiunile relevate şi de spiritul tiner sănătos 
de care e condusă, invitându-vă domnule preşedinte, a transmite 
acest sentiment corpului didactic primar şi rugându-vă a ne sta 
totdeauna cu experienţa bogată a învăţătorimei noastre la fun
damentarea şi clădirea scumpei noastre culturi naţionale." 

II. 

Organizarea învăţătorilor. 

Iată primul punct asupra căruia, după proclamarea Asocia
ţiei trebuia lucrat şi în sus şi în jos. In jos erau de format 
secţiile după judeţe şi subsecţiile după plase. Pentru orientare 
şi uniformizare noul comitet central prelucrează Statute tip, care 
se expediază deodată cu No. 4, din luna Decemvrie 1919 tuturor 
învăţătorilor, spre a cunoaşte drepturile şi datoriile, ce le au ca 
membrii organizaţi în Asociaţie. In scurtă vreme secţiile şi sub
secţiile au început să funcţioneze pe întreg teritorul românesc 
de dincoace de munţi. Ceva înpedecare ne-au făcut cercurile 
culturale, care pentru noi ardelenii fiind instituţii noui, lumea 
dăscălească a început să le confunde rostul cu cel al subsecţiilor. 
La lămuririle date de noi, învăţătorimea s'a convins, că cercurile 
culturale, fiind instituţii oficiale şi lucrând izolate la intervale 
deosebite, reprezintă o muncă fărămiţită, dm care nu pot eşi 
manifestaţii cu caracter general, chemate de a porai curente crea
toare de opinii publice. Şi atunci funcţionarea regulată a secţii
lor şi subsecţiilor a fost impusă, ca o necesitate, fără care, noi 
dascălii nu putem exista. 

Dar dacă aceasta s'a putut face în jos nu tot aşa de uşor 
s'a putut organizaţia continua in sus; încât dacă astăzi avem 
patru Asociaţii provinciale în Ardeal, Vechiul regat, Bucovina şi 
Basarabia, nu avem una unitară a întregului corp didactic din 
România întregită. Cauza la tot cazul nu suntem noi învăţătorii 
de dincoace de Carpaţi, cari în tot momentul suntem gata a 
întinde mâna frăţească, îndată ce vom fi asiguraţi, că să face cu 
deplină dragoste şi sinceritate de a înjgheba ceva trainic şi destul 
de solid. Din contră am fost şi suntem împotriva oricărei or
ganizări în tip de caricatură politică, care răzimându-se pe 



interese de partid, nu mai prezintă cohezmnea. ce pot avea 
interesele profesionale. „ . 

Deşi Asociaţia noastră a avut un caracter pur regional, 
totuşi a făcut sforţări uriaşe de a intra în moştenirea legitimă a 
tuturor bunurilor publice, care prin drept de succesiune, dela 
învăţătorimea maghiară, trebuia să trească în manile şi folosul 
invăţătorimei române. Şi deşi ace9t lucru s'ar părea aşa de clar 
şi uşor de înţeles, totuşi Biroul Asoc. în legătură cu Comitetul 

. central a trebuit să poarte lupte cu adevărat grele, până când 
cele mai înalte foruri administrative şi justiţiare ne-au confirmat 
drepturile noastre legitime. Şi aşa, astăzi mulţumită energiei des-
voltate de organizaţia solidă a Asociaţiei, s'a putut asigura pentru 
iotdeatma, spre binele şi folosul nostru, mari bunuri materiale ca : 
Casele învăţătorilor din Cluj, Timişoara, Arad şi Satul-Mare, 
Căminul de fete din Cluj şi imobilul Nr» 60 din Calea Victoriei 
iot din Cluj, care s'a vândut cu preţul de 4,000.000 Lei Minis
terului s'ănătăţii publice, rămânând ca suma să se utilizeze con
form fiotărîrei adunărei extraordinare din 18 Apr. 1925. Cu 
nuiltă îndrăzneală am pus în stare de funcţie: „Banca învăţă' 
tarilor", iar cu ajutorul acesteia am deschis „Librăria învăţăto
rilor". Deasupra tuturor acestor fapte grăitoare, am aşezat 
impunătorul monument al marelui dascăl dela Avrig „Gheorghe 
Lazăr" simbolul nostru şi patronul Fondului cu acel nume. 

Acesta ar fi un scurt bilanţ al câştigurilor de ordin material. 
III. 

Stătificarea, organizarea învăţămân
tului şi crearea noului tip de şcoală 
românească 

Numai puţin Asoc. noastră a avut succese de ordin pro
fesional. Astfel este stătificarea învăţământului pe linia întreagă, 

* pentru care rezultat şi astăzi stă pe picior de vrăşmăşie cu 
ambele biserici române. Aceste ofenze însă ni s'au adus pe ne
dreptul, fiindcă noi eram numai interpreţii glasului unanim al tuturor 
învăţătorilor români, fără, deosebire de confesiune. Şi tocmai, 
fiindcă ne răzimam pe dorinţa generală, ne-a crescut tăria su
fletească de a înteţi puterile, până când stătificarea învăţământului 
a devenit principiu de guvernământ, dus la îndeplinite prin noua 
lege şcolară a D-lui Ministru dr. C. Anghelescu şi promulgată 
prin înaltul Decret Regal Nr, 2571 din 24 M i e 1924, 

Stătificarea a delăturat urmele vechi de particularism pro
vincial ale sistemelor moştenite dela opresorii provinciilor subjugate 
şi ne-a dat tipul de şcoală unitară pe tot cuprinsul ţării româ
neşti. Prin aceasta reformă radicală, s'a pornit opera de unificare 
aufletească, lucrându-se în toate instituţiile şcolare după o singură 
aormă cu o singură programă, îndrumând astfel întreg învăţă-
aaântul spre o adevărată cultură naţională, idealul cel nou al 
neamului nostru. 



Că tipul cel nou de şcoală românească este superior la tot 
ce eră înainte în teritoriile locuite de Români, se poate vedea 
din următoarele. Pe când înainte vreme grădinile de copii erau 
un privilegiu al oraşelor, astăzi şcolile de copii mici trebue să ia 
fiinţă în tot locul unde e nevoe. Instrucţia în aceste numai e 
benevolă, ci obligatorie între anii 5—7. Din aceste copiii trec în 
şcoala primară cursul inferior de 4 ani. Din acesta, cei ce vor 
trec în şcolile „de un grad mai înalt". —- Cei ce nu au putinţă 
trec în cursul superior de alţi 3 ani, unde: „se stabileşte legătură 
strânsă între şcoală şi viaţă, stimulând interesul şi dând îndrumări 
pentru una din ramurile de activitate practică: agricultura şi 
anexele e i ; meserie şi comerciu, ţinând seamă de cerinţele re
gionale ; se dă elevilor o cultură socială şi naţională, cuprinzând 
educaţie cetăţănească, chestiuni de morală, igienă individuală şi 
socială şi educaţie fizică, (v. Legea şcolara" Art. 56. p. B» 
alin 2.) -

Programa analitică a acestor 3 ani poate varia după „no-
tura localităţii", felul de ocupaţiune al locuitorilor şi după în
clinările şcolarilor". Astfel, în localitatea unde predominează 
cultura pământului, programa va avea caracter agricol, în oraşe 
unde avem meseriaşi şi comercianţi va luâ caracter industrial, 
iar acolo unde ocupaţia principală este comerţul, programa va 
fi cu caracter comercial. Dacă fetele vor putea fi înpărtăşită de 
o educaţie aparte, programa va fi cu caracter profesional şi gos
podăresc. 

- Pe lângă fiecare şcoală — fie la oraş ori sat — va trebui să-
existe o grădină, teren de cultură în ţarină şi un atelier „pentru 
învăţarea lucrului manual şi a îndeletnicirilor practice". — Iată 
D-lor, atâtea lucruri frumoase realizate, pe care noi la diferite 
congrese le esprimam în mod platonic sub formă de deziderater 
Nu credem, că se putea forma o şcoală primară populară mal 
ideală, decât cea prescrisă prin noua lege şcolară. Şi dacă acest 
tip unic, a eşit aşa de bine alcătuit şi întru toate corespunzător 
exigenţelor de traiu ale poporului nostru, vrednicie are şi Aso 
ciaţia noastră, care în cei 6 ani de viaţă încontinu a discutat şi 
a adus hotărîri de care factorii supremi au ţinut cont, întro-
ducându-le în textul nouii legi. 

Prin noul tip de şcoală s'a desăvârşit şi naţionalizarea pri
mei instituţii şcolare, ştergându-se toate petele negre, care ne 
mai puteau aduce aminte de guvernarea străină. Ca prin farmec 
a îmbrăcat haina cea curat românească, atât ca exterior cât şi 
în interior, ca mijloace de învăţământ şi formă technică. 

Nu mai puţin trebue să menţionăm şi opera construcţiuni-
lor şcolare, condusă de actualul ministru, servind întru'n mod atât 
de strălucit cultura noastră românească. Relevând aceasta, am 
dori să se ştie, că ar fi timpul să se dee tot atâta atenţiune şt 
factorului, care susţine sufletul în aceste instituţii culturale. 



Şcoala primară de azi dispune şi de un fel de autonomie, 
întrucât e lăsată singură în regie proprie să-şi creeze mijloace 
«te existinţă. Adevărat, că pentru unele e mare favor, precum tot 
aşa-pentru altele e greutate- La tot cazul această împrejurare 
serveşte ca stimul de emulaţie între comună şi comună» Căci cu 
cât o şcoală este. întreţinută mai bine, cu atât dovedeşte, că lo
cuitorii respectivei comune îi înţe eg mai bine rostul. Un local 
frumos face cinste sătenilor şi slujitorilor ei, precum unul neîn
grijit denotă desinterés şi la unii şi la alţii. 

In bunul interes al învăţământului s'a intenzificat şi con
trolul. Şi dacă sunt de escepţionat anumite creaturi politice, totuşi 
trebue să fim mândri, că avem un corp vrednic de revizori şi 
.subrevizori. cari îşi îndeplinesc cu destulă conştienţiozitat'e greaua 
lor datorie. 

In vremea din urmă s'a îndeplinit şi descentralizarea, în-
părţindu-se toată ţara în mai multe circumscripţii şcolare. In 
felul acesta nu toate mărunţişurile de ordin administrativ fac 
calea Bucureştilor. Resortul Instrucţiunei a fost mult uşurat, 

•putându-se astfel ocupa mult mai intenziv cu chestiunile de in
teres general dând directive şi cârmuind cultura din întreagă 
România. 

Amintind aceste lucruri frumoase despre noua lege şcolară, 
regretăm că deşi e promulgată de un an de zile, totuşi nu are 
un Regulament, care să normalizeze şi uniformeze interpretarea 
ei. Acest neajuns e tocmai în defavoarea părţilor bune, care 
sunt lăsate să fie interpretate de fiecare după priceperea sa. Şi 
aceasta e mare greşeală, fiindcă nime nu poate pătrunde în spi
ritul ei aşa de bine ca făuritorul însuşi. Astfel intenţiunile cele 
mai nobile sunt interpretate greşit. Să vă arăt o pilda. Deşi Art. 
56 de sub Cap. IV. stabileşte destul de clar scopul şi materialul -

. diferitelor obiecte de învăţământ ale şcoalej primare curs inferior 
şi superior, totuşi latitudinea Art. 60, că prin un examen dé di-
ferinţă „certificatul de absolvire al şcoalei primare se poate echi
vala cu certificatul de absolvire al şcoalei secundare curs inferior", 
a făcut pe unele organe de circumscripţii şcolare să dispună, 
ca întreagă programa analitică a liceului inferior să fie aplicată 
HI.cursul primar superior, pretinzând ca elevilor din clasa V. să 
Ji se propună acelaşi material, ca şi elevilor din el. I. de liceu 
luate între altele chiar şi limba franceză, ori limba germană. în
văţătorii au executat ordinul, procurând copiilor dela sate toate 
manualele necesare, îngreunând pe părinţii acestora cu cheltuieli 
de multe sute de Lei. Natural, că această măsură, adusă la cuno
ştinţa organelor superioare, a trebuit revocată. Mai sunt încă o 
mulţime altele, pe care Dvoastră sunteţi datori să le sulevaţi, când 
va veni în discuţie punctul cu: „Legea învăţământului primar 
şi aplicarea ei." 



IV. 
Rezultatele obţinute de Asociafie 
pentru o dreaptă salarizare a 
corpului didactic. 

Cei ce au urmărit mai deaproape activitatea Asociaţiei 
noastre, s'au' putut convinge, cum o mare parte din energia ei 
s'a conzumat pentru câştigarea unei mai bune şi mai drepte sa
larizări pe sama corpului didactic. Şi în adevăr ne-a şi succes 
să vindecăm unele rane vechi ale trecutului. Aşa mai întâiu »'a 
câştigat ajutorare de stat pentru cei 348 învăţători români ne
ajutoraţi pe timpul stăpânirei ungureşti. S'a forţat retragerea pri- ; 
mului Normativ de salarizare din 19 Sept. 1919 făcut de Con-
ziliul Dirigent. S'a obţinut sporul personal şi pentru învăţătorii 
cu mai puţin de 4 clase medii. S'a dobândit sporul de 50% şi 
pentru învăţătorii comunali şi confesionali. Indeplinindu-se în 
1 Oct. 1920 unificarea salatelor din provinciile alipite, care să 
referea numai la cei de stat, Asociaţia a pus la cale statificarea 
pe loc, spre a putea veni în ajutorul membrilor săi comunali şi 
confesionali. Şi aşa în exerciţiul financiar din 1921/1922 a ob 
ţinut salarul unificat pentru 700 învăţători, iar m'-l April 1922 
pentru ultimii 1404 de inşi. 

Tot la stăruinţele Asociaţiei, cu ajutorul învăţătorilor par
lamentari în şed. camerei din 30 Martie 1923 s'a obţinut cre
ditul suplementar de 7,000.000 Lei, din care s'a putut achită re
stanţele învăţătorilor, cari au fost unificaţi în sâlare după data 
de 1 Nov. 1922, fără să beneficieze de nouile înbunătăţiri puse 
în curgere cu aceea zi. 

Aici ne oprim, fiindcă dela această dată Asoc. noastră n'a 
mai putut înregistra nici un rezultat mâi simţitor, deşi încercări 
în stil mai mare s'au făcut în 2 Dec. 1923 prin cele 3 congrese 
dela Bucureşti. Acţiunea nu a succes, fiindcă conducătorii celor 
trei Asociaţii nu au putut ajunge la înţeles de. a luâ o singură 
hotărîre obligatoare pentru cele trei grade de învăţământ. Iar 
în 1 Ian. 1924 a intrat în vigoare: „Statutul Funcţionarilor," 
care prin art. 30, 31 şi 32 destitue pe cei ce înaintează dimisii 
colective la aceeaşi epocă, pedepseşte pe conducători cu amendă 
şi închisoare, Asociaţiile le desfiinţează şi fondurile le confiscă. 

Aceste sunt cele mai însemnate probleme, asupra cărora 
congresul actual ar avea precădere să se pronunţe. Şi suntem 
firmi convinşi, că se va şi pronunţă cu destulă competenţă, 
pentruca toate nedreptăţite să se curme şi totul să între în alvie 
normală, sporindu-ne astfel pofta de lucru şi ambiţia de jertfă. 

VI. 
Fraţi colegi! 

Trecând acum la agendele interne ale Acoc. noastre, soco
tesc cu cale să amintesc şi din acest loc următoarele. Biroul 
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Asociaţiei a rezolvat toate actele, cari au intrat dela-congresul 
trecut şi până acum. Prin circulare a dat clarificările şi îndru
mările necesare, privitoare la desfăşurarea unei mai rodnice 
activităţi în secţii şi subsecţii. Ih mai multe rânduri prin memo
rii şi delegaţii a intervenit la d-1 Ministru a instrucţiunii, pentru 
înfăptuirea dezideratelor din congresul anului trecut, cum au foşti 
salarizarea, examenele de definitivat, gradaţia militară şi cea 
de merit. 

Partea leului a avut-o însă Comitetul central, care a trebuit 
• sii ia anul acesta să rezolve o mulţime de probleme grele. Intre 

acestea amintim: procesul cu biserica reformată, ajuns la înalta 
Curte de casaţie; organizarea Căminului de fete de învăţători; 
federalizarea cu soc. institutorilor din Bucureşti s. a. 

Asociaţia noastră a ţinut în 18 Maiu şi 'o adunare extra
ordinară în care s'a discutat vinderea imobilului. de sub No. 
60 din Calea Victoriei (Cluj) şi • întrebuinţarea cea mai avanta
joasă a sumei de 4.000.000 Lei. Hotărîrea luată este un plan 
frumos, realizabil în mai mulţi ani, care deschide Asoc. un câmp 
nou de activitate mult mai rodnic decât cel de până acum. 
Prin dobândirea acestui rezultat se încheie un capitlu dje eroizm 
foarte agitat, care va rămâne ca pildă de demnitate şi curaj 
in istoricul Asoc. noastre. 

Ce ne doare este, că şi până astăzi găsim secţii, care stau 
în o provocatoare indolenţă faţă de altele, care lucrează cu des
tulă conştiinţă. Intre cele active pomenim: Arad, Alba-Iulia, 
Bistrifa-Năsăud, Oradea-Mare, Caraş-Severin—Timiş, Făgă' 
raş, Murăş-Turda, Someş, Sibiu, Turda-Arieş şi Târnava-mică. 
Intre cele pasive avem: Braşov, Cluj, Huniedoara, Maramureş, 
.Sălaj, Sătmar, Târnava-mare, Odorheiu, Treiscaune şi Ciuc. 

încasările s'au ridicat la 7157 faţă de 1720 cât au fost anul 
trecut. Acest minim s'a încasat dela 7 secţii, rămânând 12 fără 
să administreze centrului nici un ban. Totalul restanţelor e ci
frat aproximativ la 28.500 Lei. 

Nu stăm mai splendid nici cu revista „învăţătorul". Dacă 
revista nu asucombat în urma greutăţilor de editare, este ă se 
mulţumi subvenţiei de 50.000 Lei, şi abonamentelor de 48.598 plus 
escedentul anului trecut de 15.021 Lei. Ceace ne sperie este suma 
cea mare a restanţelor de 239.212 Lei, pe care dacă o vom avea 
am puţeâ face evidente înbunătăţiri atât la conţinut cât şi la 
forma technică. Faţă de anul trecut No. abonanţilor s'a redus 
cu 1059, rămânând 1205. Din aceştia abonamentele le-au achitat 
277, iar cu ele în restanţă sunt 865. 

Din aceste câteva date sumare cred că vaţi putut face o 
icoană fidelă despre situaţia gospodăriei interne a Asociaţiei 
noastre, care ar putea fi şi mai înfloritoare. Avem însă nădejde 
că fraţii colegi, văzând sporţările ce le-a'„făcut Comitetul central, 
vor manifesta tot mai mult interes faţă de organizaţia noastră 
profesională. Ridicată la un nivou aşa de frumos, are cele mai 



frumoase" perspective de desvoltare, putând astfel aduce roade 
şi mai înbelşugate pentru şcoala românească şi slujitorul ei. 

Salutând pe înalţii oaspeţi, cari au venit să ia parte la 
prasnicul dăscălimei româneşti de dincoace de Carpaţi, declar 
deschis al 7 lea congres al Asoc. înv. rom. din Ardeal, Banat, 
Crişana şi Maramureş. 

Traian Şuteu, 
.- .... Preşedintele,Asociaţiei. 

Sporul din 1926. 
Cu începere dela 1 Ianuarie a. c, în statele de plată s'a 

mai deschis o rubrică. Aceasta, pentru a cuprinde un spor de 
leafă de 40 la sută acordat tuturor funcţionarilor ţării şi ca atare 
şi învăţătorilor. Sporul de 40 la sută se dă după salarul întreg 
(leafa de bază, gradaţii şi toate feliurile de indemnizaţii) în afară 
de chirie şi adausul familiar. Sporul, deşi numai de 40 la sută, 
a fost binevenit şi are menirea; să mai alineze întru câtva situa
ţia materială atât de grea, cu care are de luptat funcţionarul 
public în genere. 

In ce priveşte însă înbunătăţirea soartei învăţătorilor prin 
acest nou adaus, nici de data aceasta nu putem scăpa prilejul, 
fără să constatăm nedreptatea ce ne urmăreşte de patru ani de 
zile şi care acum prin acordarea de sporuri ~ procentuale se ac-
centuiază din an în an tot mai mult. A fost de ajuns, ca în doi 
ani consecutivi să fi fost trataţi după prevederile unei nenoro
cite „curbe Lalescu", ca apoi cu noul sistem de a se face înbu-
nătăţiri, situaţia învăţătorilor să se înrăutăţească vertiginos. Şi 
atunci nu e mirare, că învăţătorii astăzi, pe lângă tot sporul 
acordat de 40 la sută, sunt cel puţin cu 50 procente mâi rău 
plătiţi. în raport cu alţii, de cât în anul 1925. Lucrul e foarte 
explicabil şi. uşor de înţeles. Sporul procentual favorizează pe 
cei ce dispun de lefuri mai convenabile; iar celor cu lefuri de 
mizerie adus de mizerie le asigură. Şi dat fiind faptul, că dintre 
toate categoriile de salariaţi ai statului, corpul didactic primar, 
— având în vedere şi pregătirea şi munca ce o îndeplineşte, — 
a fost de câţiva ani încoace cea mai prost retribuită breaslă de 
oameni, urmează în mod foarte firesc că, baza după care avea 
să primească cele 40 procente, fiind atât de neînsemnată, noul 
adaus ce i se cuvine lasă dăscălimea în situaţia precară de mai-
nainte. 

In special soartea învăţătorilor tineri (începători) nu numai 
că nu e de invidiat, dar de mult a trecut peste marginile, până 
la care putea fi pusă la probă răbdarea cuiva. Şi aceasta este 
partea dezastruoasă pentru învăţământul poporului. In loc ca 
entuziasmul pentru misiune să sporească necontenit în sufletele 



celor, cari reînprosp^tează. an de an rândurile muncitorilor în 
în ogorul culturii, lipsa, mizeria şi greutăţile de neînlătiirat pe 
care le întâlnesc la primul pas, ce-1 fac în viaţă, nimicesc tot 
sentimentul de apostolat, cu care ie9 îftzestraţi din şcoala nor
mală. Intradevăr, cota cu care se răsplăteşte munca învăţătorii-, 
lui tiner, e mijlocul cel mai potrivit pentru a demoraliza şi des
curaja pe ori şi cine, care se simţeşte şi ştie să-şi aprecieze 
puterile sale de muncă. Munca povăţuitorului şi îndrumătorului 
cultural dintru'n sat fiind răsplătită mai puţin, de cât ce poate 
câştiga lunar un simplu servitor, îndată he putem da seamă de 
jalea şi aspectul trist, ce fti-1 prezintă învăţământului primar şi 
îndată vom înţelege pentruce calitatea forţelor de muncă anual 
se înrăutăţeşte. Poate nici odată, de când învăţământul poporal 
îşi are şi el o istorie a sa, n'a fost mai desconsiderată şi nerăs
plătită munca învăţătorului—în special â celui tinăr — ca în prezent.' 

A m amintit, că sporul procentual de 40 la sută n'a îmbu
nătăţit retribuţia învăţătorului şi din contră a înrăutăţit-o. Şi 
dacă cu deosebire învăţătorii tineri au rămas deşiluzionaţi, cal
culând noua cotă de spor, aceasta provine din următoarele con
statări. In anul trecut un învăţător tânăr absolvent al şcoalei 
normale, pentru munca de apostolat ce o îndeplinea în cutare 
comună rurală, erâ plătit lunar cu circa 1750 Lei. 

Că din pricina acestor 1750 Lei, câte forţe didactice 
tinere, pline de vig6are şi mult promiţătoare, cu începerea anu
lui şcolar curent au fost nevoite să părăsească carierea de în
văţător, ar putea să o spună numai organele-de control ale în 
văţământului. 

Unii mai încrezători în promisiunile factorilor competenţi, 
că nedreptatea din trecut va fi reparată cu începerea dela 1 
Ianuarie 1926, au mai rămas în învăţământ. Dar iată, că aceea 
nedreptate este reparată cu 40, la sută pentru toată lumea. Şi 
pentru învăţătorii începători aceşti 40 la sută-înseamnă nici mai 
mult, nici mai puţin de cât un spor de 700 Lei lunar. Da, 40 la 
sută înseamnă ceva îmbunătăţire pentru acei salariaţi, cari aveau 
după ce să-i primească. Insă pentru. învăţătorul, care erâ plătit 
cu 1750 Lei, ce îmbunătăţire puţeâ să fie această? 

Astfel noul spor a făcut, ca învăţătorul să mai fie scăzut 
cu un punct în raportul şi proporţia menite a stabili echitatea 
de retribuire â muncii, ce o prestează cineva. Căci de abia a 
apărut vestea noului spor de salar şi asistăm la revărsarea unui 
nou cumplit val de scumpete, care s'a produs şi se produce nu 
în proporţia cotei ce a primit-o învăţătorul J dinprocentulde49,; 

In consecinţă problema salarizării corpului didactic primai-

rămâne q chestie tot atât de acută şi deschisă ca şi mâmainte. 
Aceasta nu va putea fi rezolvită numai prin vorbe frumoasa 
spuse la diferite ocaziuni. Va trebui să vină vremea şi omul, 



care ăpreciterile verbale, ce ni se fac în legătură cu importanţa 
ce o are dăscălimea în societate, să lex traducă şi în fapte con
crete. Şi aceste fapte concrete însemnează a asigura pe seama 
dascălului român un trai 'modest de pe o zi pe alta şi care lucru 
astăzi e departe de a exista.' Consideraţiunea, ce i s'a dat învă
ţătorului cu ocazia distribuirii sporului pe aniil 1926, arată ade
vărata prizmă, prin care se priveşte şi apreciază marea problemă 
a culturii poporului la noi. 

Din feliul cum suntem trataţi de câţiva ani încoace, învăţă-
torimea trebue să mai scoată o învăţătură preţioasă. Vorbele şi 
promisiunile să nu ne mai încânte. Numai când dîn rândurile 
noastre închegate va izbugni acea manifestare de voinţă puter
nică, care ştie ce vrea, pe cine vrea şi cum să vrea, nu mai 
atunci se va sfărmâ o mentalitate din care se alimentează siste
mele de „curbe Lalescu" şi numai atunci pe ruinele a celor 
curbe întronată fiind baza coificientului de răsplată corespun
zător coificientului de muncă prestată, înbunătăţirea procentuală 
de salariu va putea fi satisfăcătoare şi pentru învăţători. Deci 
toată nădejdea să ne fie în puterele noastre, căci aiurea zadarnic 
am căuta-o. a. 

„Astra" din Sibiiu. 
Se ştie, că Adunarea generală a Astrei s'a ţinut la Reghin, 

în 29 şi 30 August 1925. Cu acest prilej a fost ales noul Comitet al 
acestui vechiu aşezământ de cultură, pe timp de 5 ani. „Transil
vania", organul „Astrei," apărut de curând, publică lista mem
brilor noului comitet. Sunt reprezentate în acest nou Comitet 
toate păturile de intelectuali români. Găsim preoţi, advocaţi, 
medici, funcţionari superiori de bancă, chiar şi poiiticiani, dar 
nu întâlneşti un singur nume de învăţător. Ori, cine cunoaşte 
istoria culturală a Ardealului ştie foarte bine; că în aceasta operă 
de desrobire sufletească, pe care a "îndeplinit-o „Astra", nime n'a 
contribuit mai mult şi mai eficace, ca învăţătorii. Şezătorile cul
turale, bibliotecile şcolare, producţiuni pentru popor, cursuri de 
analfabeţi şi câte alte acte culturale, sunt toate înşghebate, con
duse, organizate şi susţinute prin cei 5000 de învăţători ardeleni, 
până în ziua de astăzi. Şi pentru aceasta muncă titanică, săvâr
şită de cea mai numeroasă pătură de intelectuali români, iată 
răsplata! Cea mai înjositoare desconsiderare. Aceasta pătură nu 
poate avea nici barem un singur reprezentant în Comitetul cen
tral al „Astrei", a cărei conducere este monopolizată exclusiv pe 
seama advocaţilor, medicilor, profesorilor universitari şi alţi mem
bri din pătura suprapusă, dar a cărei activitate şi muncă este 
însărcinată în foarte mare măsură eroilor anonimi şi în locul 
întâiu învăţătorilor. Cu alte cuvinte: Comitetul central alcătuit 



în cel mai larg „spirit democratic," crede că îşi îndeplineşte cu 
demnitate şi mândrie rolul de a convoca adunările Astrei şi a 
erganizà cu acele ocazii banchete „reuşite", în care osanalele şi 
preamăririle pentru anumite persoane formează un program, cel 
puţin tot atât de înalt, ca însuşi programul cultural al adunării, 
care se ţine, şi în beţia aceasta de proslăviri uită cu totul, că 
ar fi o elementară datorie a acestor conducători, ca să dea aten
ţiunea cuvenită adevăraţilor muncitori, cari înfăptuesc cu ade
vărat programul „Astrei", program care se alcătueşte în plan cu 
ocazia adunărilor generale, dar care se" execută în realitate acolo 
jos, în adâncurile păturii ţărăneşti, prin învăţători. 

Aceasta desconsiderare jignitoare ar trebui de sigur să 
aibă ca consecinţă logică, refuzul oricărui învăţător român din 
Ardeal şi Banat, ca să se angajeze de acum în colo la muncă 
şi activitate în cadrele „Astrei." Atunci, când se fac „căldu
roase" apeluri la dascăli, ca aceştia să organizeze şi conducă 
munca centrală la sate în numele „Astrei", ar urma in mod fi
resc, ca unul fiecare din ei să răspundă : sfidaţi fiind în acest 
chip de conducerea centrală, care n'a găsit de consult să aleagă 
un singur învăţător din cei 5000, în Comitetul de conducere al 
Astrei, refuzăm a îndeplini orice activitate culturală, ce ni-se 
cere de „Astra." Totuşi fiindcă noi ne cunoaştem îndatoririle 
faţă cu poporul pe care-1 conducem şi luminăm prin şcoală, 
vom continua cu acelaş devotament să ne punem şi în viitor în 
slujba acestui înalt ideal naţional, nu însă alăturea de Astra, ci 
in cadrele Asociaţiei noastre învăţătoreşti, care are deasemenea 
In programul său promovarea intereselor culturale şi economice 
ale ţăranului român, alăturea de apărarea intereselor profesiunii 
noastre. A m fi foarte curioşi să ştim, că luând învăţătorimea 
română prin Congresele sale o astfel de hotărîre, care de sigur 
ar fi respectată de unul fiecare din membrii săi, cunoscând or* 
ganizarea şi disciplina destul de bună a acestei tagme, ce ar 
aveà de răspuns respectabilii domni delà conduceea Astrei. Ce 
i>ilanţ central ar putea prezenta adunărilor generale ale „Astrei" 
aceşti conducători „democraţi", fără concursul dăscălimii române 
din cele aproape 4000 sate ardeleneşti ? 

Scriind aceste rânduri, cu o deosebită amărăciune şi re
gretând, că am fost necesitaţi, să aducem aceasta plângere către 
lumea românească de pretutindenea, ne vin în mintie vorbele 
recente ale Preşedintelui „Astrei" d-1 Vasile Gotdiş, care de
schizând şedinţa de constituire a secţiei medicale şi biopolitice 
ta Cluj, a spus : „nu vom scăpă însă din vedere, că obiectivai 
adevărat al „Astrei" a fost şi rămâne ţăranul român. Asocia-
ţiunea a fost delà început, cetatea de apărare a românismului 
tn statul opresor, iar astăzi ea vrea să înalţe poporul româ
nesc la locul de frunte, ce i-se cuvine." 

La rândul nostru întrebăm pe d-1 Preşedinte al „ Astrei", cu 
cine vrea să ducă d-sa la îndeplinire acest program măreţ ? Cu 



membrii comitetului central, cu profesorii universitari, cu direc
torii de bănci şi cu alte persoane din înalta societate. Noi cre
dem, că fără învăţătorii satelor, acest program al Astrei rămâne 
o simplă iluzie, un deziderat, care poate să înfrumseţeze doar o, 
instituţie, dar care nu poate produce rezultate reale acolo, unde 
nevoile urgente strigă după ajutorul nostru al tuturor. 

Dar, încheind, adaugem, noi nu cerşim dela nimenea nimic. 
Noi ne revendicăm drepturi, pe care le-am câştigat cu sacrificii 
trudă şi suflet. Ni-se vor recunoaşte sau nu aceste drepturi, nu 
ne schimbă nimic din datoriile ce avem în mijlocul poporului. 
Un câştig sigur am obţinut: cunoaştem sistemul „democratic," 
al păturii suprapusă ardeleneşti, pe care aceasta, îl flutură în 
faţa mulţimii, ori de câte ori încearcă se revendice ardealul 
pentru sine. 

A. Pora. 

Dramatizarea ca mijloc de intuiţie. 
Problema transmiterii cunoştinţelor a fost în trecut, este îa 

prezent şi va fi în viitor una dintre cele mai importante probleme, 
Multiplele cunoştinţe, zestrea culturii trecutului, trebue bine cu
noscute, ca pe baza acestora să se poată clădi cultura viitoare. 
Din zi în zi neobositul suflet omenesc născoceşte noui lucruri, 
care deasemenea trebuesc cunoscute. Abia ne-am familiarizat cu te-ţ 
letonul, telegraful etc. şi iată că ni-se impune prin forţa lucru
rilor cunoaşterea radiofoniei, radiotelegrafiei şi încurând o să 
avem radio fotografie şi nu mai ştiu ce mai fie sau fonie. Tim
pul va fi mai bine apreciat, spaţiul mai puţin admirat, însă 
generaţia viitoare prea mult istovită de asimilarea atâtor cuno-, 
ştinţe impuse de împrejurări şi nevoile timpului. 

Şi cum toate aceste se vor transmite, direct sau indirect, 
prin şcoală, preocuparea noastră principală trebue să fie: când 
şi cum s'ar putea preda aceste cunoştinţe, ca ele să devie cât 
mai repede şi cât mai bine apercipiabile, economizând timpul 
pentru celelalte multe, ce vor urma în urma acestora? 

Cunoştinţele se impun dela sine şi se fixează în programele 
şcolare fără prea multă bătae de cap; mijlocele de a le trans
mite ne rămân însă nouă. Există multe cărţi îndrumătoare de 
metodă, dar individualitatea scriitorului nu este aceiaşi cu a 
marei masse de dascăli şi deci numai îri linii generale corespumf 
necesităţii. Frământarea necontenită a dat naştere un ui. interes 
deosebit, care a pus şi pune în mişcare mintea unui fiecăruia, 
pentru a arăta drumul cel mai scurt şi mai potrivit nevoilor. 

Fără îndoială cel mai puternic mijloc de intuiţie după 
concepţia de azi, creiat pe baza experienţelor psihice şi- pe-



pedologice, este lucrul manual şi- desemnul, De când cel dintâiu, 
a intrat în şcoală şi cum copilul devine oarecum mai activ, 
ne-am pomenit cu noul termen, atât de accentuat azi în toate 
revistele pedagogice: şcoala activă. Şcoala însă nu va fi activă 
numai prin acest mijloc de instrucţie, ci numai atunci dacă ele
vului i se dă prilej să oontribue la însuşirea cunoştinţelor, cu 
orişice mijloc, atât în cursul tratării, cât şi în cursul fixării c\x-
noştinţelor, învăţătorul în aceasta şcoală este numai îndrumă
torul, iar elevul printr'o activitate bine cârmuită munceşte, , nă
scoceşte, pentru a afla calea şi pe urmă să ajungă la ţintă. « 

Acest fel de a ne însuşi cunoştinţele este într'adevăr calea 
cea adevărată, având în vedere că şi acei oameni de ştiinţă, 
cari au stabilit legile, regulele sau sistemele cunoscute azi, au 
nrmat deasemeni această cale. învăţătorul va trebui însă să ajute 
elevului în sist«mizarea celor cunoscute şi în clasarea lor între 
cunoştinţele mai vechi. v ' 

Un mijloc de intuiţie însă, despre care voiu scrie în urmă
toarele, nu se prea cunoaşte. Acesta este: dramatizarea. Cu
vântul în sine lămureşte întrucâtva felul Jui de a fi. Sub acest 
cuvânt înţelegem înscenarea unor povestiri, istorioare, dialoage, 
trialoage, etc. în tratarea cărora, chiar printr'o forţare oarecare 
nu ne-am putut folosi de mijloacele de intuiţie obicinuite. 

S'a observat anume, că bucăţile de citire" cu caracter uman, 
sau moral nu se pot întui îndeajuns prin puterea cuvântului. Ele 
având subiect abstract sau acţiunex nu pot fi pe deplin evideri-
iate şi atunci s'a recurs la înscenarea lor. Iată de ex. povestea i 
„upul cu mielul; cele două capre, etc. Unul dintre copii este 
upul, altul mielul, părăul se dessmnează cu creta pe padimetit 

şi într'o scurtă acţiune să joacă toată povestea. Ceialaltă şi1 al
tele la fel. Fantazia vie a copiilor îi ajută să înţeleagă mai pro
fund lucrul, să-i scoată singuri învăţătura şi s'o reproducă în 
fine prin viul grai. Şi dacă mai adăugăm acestei recet* încă o 
notă de intuiţie: modelarea vrei-unei scene din acţiune, pe urmă 
să o şi desemneze în modul primitiv cum o ştiu ei — şi în fine 
de pe aceste să ne explice toată întâmplarea, cred că neam 
ajuns pe deplin scopul. 

. Personal sânt partizanul oricărei inovaţii, care tinde la 
uşurarea perceperii cunoştinţelor, dar totodată într'o privinţă, 
sunt şi conservativ. Experienţa m'a învăţat, că dramatizarea nu se , 
poate aplica decât în clasele inferioare, unde fantazia cppiilqr'•-
este mai vie, iar judecata nu-i stăvileşte în aceasta privinţă. Ac i 
totul merge foarte serios şi totodată foarte plăcut, dar în clasele 
superioare totul devine comic şi caraghios. Datoria noastră, 
acelora în pari nu s'a stins încă dorul de a fi la curent cu ceeace 
se întâmplă in Jurul nostru şi în specialitatea noastră, care ne 
preocupă, este, să primim orice inovaţie din domeniul ştiinţei 
pedagogice şi numai dupăce am încercat-o să ne pronunţăm 
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asupra ei. De obicei inovaţiile apar ca un fel de re acţiune, ema
nate de către vre-Un reformator de bună credinţă, sau rareori de 
unul nemulţumit şi năcăjit, şi sunt duse la extrem. Noi insă. 
trebue să le cumpănim şi să luăm din ele numai ce ni se pare 
bun absolut, să le combinăm cu cele mai vechi, dupăce şi de 
aici am abandonat tot ceeace nu mai corespunde azi. In urma 
unei astfel de chibzueli s'a născut de exemplu metoda combinată 
pentru scris-citit din metoda cuvintelor normale învechită cu 
totul şi din metoda extremistă a fonomimicei prea extremistă. 
Cea veche descompunea mai întâiu cuvântul şi sunetele şi apoi î l 
compunea, metoda fonomimicii face tocmai invers, plus că atât 
la cunoaşterea sunetului cât şi a formei sunetului copilul se 
foloseşte de anumite semne, care îl ajută în aflarea sunetului. 
Deacolo s'a eliminat cuvântul normal, de aici s'a abandonat 
principiul despărţirii scrisului de citit. Cu metqda fonomimicăj 
copii-învaţă mai întâiu a citi literele mici tipărite. In curs de 6, 
săptămâni copiii ştiu deja citi. Se revine apoi şi se formează din 
literele mici tipărite literele scrise şi apoi învaţă a scrie. Această. 
despărţire s'a abondonat şi restul s'a combinat cu metoda cu
vintelor normale şi s'a născut astfel o nouă metodă combinată, 
foarte bună. Sunetele se scot din povestea, care se dramatizează, 
şi cu ajutorul mimicii se compun apoi cuvintele. 

Durere, nevoile zilnice, care ne apasă cu atâta tărie nu ne 
îngădue încă să dăm mai multă viaţă şcolii, ceeace întârzie în 
mod regretatul reîntregrarea ei, aşa dupăcum s'ar cere. Sperăm 
însă, că viitorul apropiat ne va ridica iarăş asupra preocupărilor 
mărunte şi ne va da putinţa să dăm suflet pereţilor şcolii ro 
mâneşti, cari se ridică cu atâta jertfă din partea oamenilor de 
bine. Iar noi, cei cari ne-am propus să muncim şi prin tăria 
slovei vom fi gata să dăm toate lămuririle de lipsă spre o cât 
mai bună orientare. 

Cluj. Traian Florian profesor. 

Anunţ. 

Titlul provizor No. 1363 eliberat de Banca învăţătorilor 
S. A . Cluj, despre 2 (două) acţii în valoare de 500 (cincisute^ 
Lei asupra Teodor Pănăzeanu înv. dir. în Sâncel p. u. Blaj, s'a 
perdut şi se declară de nul şi nevalabil, în mâna ori cui sa r 
află, 

Sâncel, la 10 Februarie 1926. 
Teodor Pănăzeanu 

înv. director. 



învăţătorii din Ardeal şi examenele 
de definitivat. 

In sfârşit, după doi ani de neindreptăţire, cauzată de Mi
nisterul instrucţiunii publice, în baza rapoartelor trimisă de unii 
inspectori şcolari din Ardeal, cari au aflat de cuviinţă, că e bine 
să se treacă cu atâta uşurinţă peste drepturile câştigate şi ga
rantate de legi a unui insămnât număr de învăţători din Ardeal, 
s'a revenit şi Ministerul prin decizia No. 7175 din 18 Ianuarie 
1926, a aprobat ca tuturor învăţătorilor din Ardeal, cari la 1 
Sept, 1924 aveau trei ani de funcţionare şi numire cu titlul de
finitiv să li se respecte acest titlu şi să fie scutiţi de examenul 
de definitivat. 

Astfel toţi acei învăţători tinerii cari au fost numiţi în în
văţământ pentru primadată cu decret din partea Consiliului 
Dirigent şi mai târziu de către Secretariatul general al Instruc-
ţiunei din Cluj şi la 1 Sept. 1924 au avut minimum trei ani de 
serviciu împliniţi, nu mai sunt provocaţi, ca în anii trecuţi, să 
se prezinte la examenul de definitivat. 

In curs de doi ani de zile, de când printr'un simplu ordin 
ministerial li s'a nesocotjt deodată drepturile, ce le aveau şi li se 
cuveneau treptat la câteva categorii de învăţători din Ardeal, con
ducerea Asociaţiei a trebuit să intervină şi să facă numeroase 
drumuri la Bucureşti, până în urmă factorii în drept s'au convins, 
că aeveâ, pentru unii învăţători din Ardeal, Articolul 224din noua 
lege a învăţământului, n'a fost respectat. Durere însă, până în 
prezent în Minister nu s'a înţeles, că o nedreptate făcută nu 
mai atunci poate fi socotită ca reparată, dacă se îndreaptă pe 
deplin şi dacă pentru pagubele materiale, ce le-au-avut învăţă
torii pe urma nerespectării dreptului asigurat de lege, li se acordă 
despăgubirea cuvenită, în cazul dat pe doi ani retroactiv. 

Prin ordinul de mai sus n'a fost încă soluţionată cauza 
acelor învăţători din Ardeal, cari la 1 Sept. 1924 aveau şase 
ani de serviciu şi acelora, cari aveau doisprezece ani de servi
ciu. Aceşti oameni ar trebui să fie puşi în gradul şi leafa co
respunzătoare, ce li 9e cuvine în baza anilor serviţi şi a drep
turilor cu cari s au numit în învăţământ. Pentru trecut asemenea 
trebuie să fie rebonificaţi. Căci pe nedreptul de dpi ani de zile 
âu fost despoiaţi de ceea ce până la 1 Ianuarie 1924 li s'a 
acordat colegilor lor, cari âu avut norocul să aibă cu un an de 
serviciu mai mult, fără însă să fi avut altă pregătire,* ori alt titlu. 

Cerem dar dreptatea deplină şi mai pre sus de toate ce
rem respectarea drepturilor legale şi scutirea de a mai fi apre
ciaţi de persoane, care nu voesc să ştie ce înseamnă drepturi 
câştigate. 



Numirea inspectorilor şi revizorilor 
şcolari. 

In şedinţa dela 26 Nov. a adunării deputaţilor, colegul 
"nostru D. Toni a făcut următoarea comunicare, pe care o publi
căm în rezumat pentru adevărurile cuprinse în ea: 

„Unul din lucrurile cele mai rele, ce au stat în calea desvol-
tării şcoalei româneşti, a fost sistemul de recrutare al persona
lului de îndrumare şi control: revizoratele şi inspectoratele şco
lare s'au dat — aproape în totalitatea cazurilor — ca răsplată 
pentru serviciile aduse unui partid politic. 

Un singur criteriu trebuia să călăuzească alegerea perso
nalului de control: valoarea didactică şi morală a celor meniţi 
să îndeplinească un rol'de covârşitoare răspundere. Acest cri
teriu a fost însă necontenit înlăturat, pentru ca in loc să se în
troneze celalt — aşa de dezastruos pentru şcoală — criteriul 
meritelor politice. 

' S'a creat un număr imens de revizori şi inspectori de tot 
felul, pentru plasarea devotaţilor politici din rândurile corpului 
didactic, — fără să se aibă in vedere, că prin această neîngă
duită procedură, nu numai se stânjeneşte progresul culturii naţio
nale, dar se ucide entuziasmul şi se micşorează energia tuturor 
adevăraţilor slujitori ai şcoalei — prăbuşindu-se astfel şi ceea 
ce s'a creiat până astăzi. 

, Sunt pozitiv informat că se pregăteşte înzestrarea învăţă
mântului, — în timpul cel mai scurt — cu un potop de revizori 
şi inspectori inamovibili, pentru ca şcoala să fie şi în viitor su
pusă influenţei politice şi pentru ca orice putinţă de schimbare 
a metodelor, care o stăpânesc in clipa de faţă, să fie înlăturată. 

Noi cerem să se schimbe sistemul de recrutare al perso
nalului de control, să ajungă conducători ăi şcoalei numai cei cu 
merite necontestate şi cari au putut înfruntă un concurs 9ever 
şi atunci desigur inamovibilitatea va fi o necesitate şi va avea 
unanimă aprobare. 

Fac un călduros apel la d. ministru al instrucţiei publice şi 
la toţi membrii acestei Adunări, ca trecând peste ori ce alte con
sideraţii mărunte să privească şcoala numai în marea ei funcţie 
socială şi naţională şi să înlăture din drumul desvoltării sale tot 
ce ar putea să-i distrugă rezultatele". 

* 

, La această comunicare noi adăogăm, că temerea d. coleg 
Toni a fost întemeiată. In Ardeal s'a trecut peste valordşi membri 
ai corpului didactic, numindu-se oameni, cari hu cunosc rosturile 
noastre culturale de aici, nici limba minorităţilor etnice, nici 
atâtea împrejurări, care sunt condiţii esenţiale, pentru a putea 
ajuta la promovorea învăţământului. 

Un organ de indrumare nu trebuie să fie înarmat numai 
cu legea învăţământului, sau regulamentul. 



El trebuie să cunoască profund mediul în , căre funcţio
nează şcoala, numai atunci se poate considera îndrumător al 
vieţii culturale. Altfel rămâne ceeace au fost cei mai mulţirinspec-
tori şcolari trimişi: funcţionari ai ministerului. 

Obligativitatea învăţământului. 
Amendele şcolare şi doleanţe învăţătoreştL 

Domnule Redactor! 
Fie-mi permis şi din parte-mi a da publicităţii reflexiunile 

mele privitoare la amendele şcolare în legătură cu obligativitatea 
impusă prin noua lege şcolară. 

Nu e de puţină importanţă a ne ocupa cât mai intensiv cu 
aceasta problemă, care pare a lovi cu o putere nedescrisă în în
văţătorul şcoâlei. 

Şi acum să-mi fie permis a descrie aici în coloanele re
vistei noastre chiar loviturile, ce însumi le-am primit din partea 
ţăranilor, puşi şi ei la cale de către prieteni de ai şcoalei în urma 
aplicărei obligativităţii. 

Voiam să fiu cu bună tactică, pregătind ţăranii cu -Va an 
încă din primăvara an. 1925 pentru obligativitate. Eră ca într'b 
duminecă să le ţin o conferinţă în biserică. L-am rugat pe preot, 
ca să-i anunţă. După terminarea serviciului divin cerc să-mi încep 
conferinţa. Dar ai avut ru cine ? Nu puteau ieşi ţăranii pe uşa 
bisericei, când au auzit vorba de şcoală. 

Cti altă. ocazie îi chem la şcoală, să le ţin conferenţa. 
Acolo nii-a succes, ca să le spun unele părţi mai esenţiale din 
lege, dar nu fără unele vociferări, că legea o fac domnii şi de 
ne vom ţinea de ea va trebui să luăm straiţa şi bâta în mână. 
Aceasta erâ părerea ţăranilor. 

Uitaţi-vă! Le ziceam. Astăzi suntem noi stăpâni. Trebue ca 
să învăţăm cu mic cu mare, pentru ai stăpâni pe neromâni şi cu 
mintea nu numai cu puterea ş. a. s. a. 

E curioasă concepţia ţăranului. El voeşte să-şi dea copiii la 
şcoală şi mai ales pe băieţi (fetele numai au lipsă de atâta şcoală), 
dar numai atunci, când şi-a terminat orice lucru la câmp. Din 
Decemvrie până la sfârşitul lui Februarie. Mai mult nu. 

Ţăranii din cătunul Vâltor o întinderea comunei Zlatna către 
Bucium-Poeni de 10—15 km. dela centru, doriau cu tot dina
dinsul să aibă şcoala lor. 

Le-am umblat de rând şi le-am deschis o şcoală de cătun 
în localul unui proprietar, fost cărciună (han) până când ne va 
da mâna să ridicăm un local nou şi le-am pus învăţătoare. 

Dar ce s'a întâmplat? După-ce au văzut oamenii, că sunt 
constrânşi să-şi trimită copiii regulat la şcoală, au început să 
despereze şi să blesteme pe toţi aceia, cari le-au pus şpoala în 
cătun. Să fi ştiut mai bine i-ar fi dat foc hanului, până no fi şcoală. 
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Revin la efectul conferinţei mele dela şcoală. Mare parte 
dintre ţărani şi-au ţinut copiii după plac la treburile Io». Ce era. 
să urmeze ? Amende. Dar şi acele cu tactică. Numai 5 Lei la zi 
de I. amendă plătită. Căci ce ziceau ? Mai mult folos am eu de 
capră, oaie, vacă,' porc, pe cari le păzeşte băiatul meu şi după 
cari trăiesc, de cât de şcoală. 

A urmat a 2-a pedeapsă cu 10 Lei la zi. Acum au început 
înzultele şi blăstemele pe stradă şi în toate părţile. Ba veneau 
in grupuri la şcoală, insultând şi cerând ca să le scuz pe toţi 
băieţi sub diferite pretexte, încât zi şi noapte nu puteam : 

închide uşa de ei. Lucru de sine înţeles, dacă scuzam pe 
unul trebuia să-i scuzi pe toţi. Nu au fost scuzaţi fără motive 
grave nici unul. Urmarea ? Mă trezesc într'o bună zi cu 9 
oltoi scoşi şi duşi dintr'o grădină dela marginea satului. Fac 
raport la Prefectură, în care descriu situaţia mea gravă şi revolta 
ţăranilor, din care uşor să poate naşte bolşevism. 

Prefectura ordonează anchetă, al cărei rezultat a fost zero. 
Adecă nu a fost zero, căci unii dintre ţărani, în urma înterpre-
tărei de cuvinte greşit luate din raportul meu m'au mandat în jude
cată. La o pertractare am fost peste Dealul-Mar* la Abrud, 
depărtare de 30 km. şi va mai urmă şi altă pertractare. 

Ce se întâmplă mai departe ? Se începe anul şcolar 
1925—26. Fă pregătirile pentru începere. Anunţa părinţii pe 
fie-care în particular prin un aviz şcolar întnanuat de primărie, 
ca să ştie câţi copii obligaţi are şi când să-i scrie şi trimită la 
şcoală. 

La 1 Sept. se încep înscrierile. Se înscriu o parte însă două 
părţi nu. Prin 25 Sept. facem înscrierea forţată şi dăm primele 
amende. Ţăranii în timpul acesta în loc să-şi trimită copiii la 
şcoală fac diferite arătări contra mea la diferite autorităţi, a 
Revizorat, la Inspectorat, ba chiar şi la Ministru, aducând fel şi 
fel de acuze nebazate. 

Revizoratul şi Inspectoratul au şi ordonat ancheta. Ancheta 
s'a ţinut la 19 Oct. pe când s'a fost dat şi a 2-a listă de ab
senţii cu amende- Rezultatul anchetei nu se ştie. Se ştie numai 
atât, că încasarea amendelor s'a sistat până la alte dispoziţiuni. 
Şi acum poate vedea ori şi cine, ce încurcătură babilonică s'a 
făcut. De o parte suntem ameninţaţi cu pedeapsă, dacă nu exe
cutăm dispoziţiunile legi, iar de cealaltă parte amende nu să mai 
pot da, fiindcă nu s'au incasat cele vechi. Dar ţăranii au trium
fat şi aici, iar eu am rămas bătut. Ca consecinţă se poate vedea 
absoluta scădere a prestigiului învăţătoresc, despre care cred şi 
ţăranii, cari la intervenţia unui prieten al şcoalei — 3 arătări 
au făcut şi de 3 rânduri de pedepse au fost scutiţi. Numai după 
aceste vor urmă arătările ţăraniilor. Nu peste mult mă trezesc 
cu o altă pacoste. Tot dela grădina mea se fură 2 oi din cele 
mai frumoase. Iar acum în 29 Decemvrie mi-au aprins şi casa, 
care a ars cu desăvârşire. Iată consecinţele amendelor, când 



mai ales ţăranii în revolta lor pentru pedepse mai au la spate, 
in umbră, câte un învăţător chiar oficiant al administraţiei, prie
ten al şcoalei. Şi încă mă tem să nu ajung soarta colegei Şte-
fania Georgescu din Mărgăriteşti. Bine, e recunoscut că legea 
irebue executată, căci a sosit timpul şi nu mai putem rămânea 
de râsul altor popoare. Dar când ne dăm seamă de aceasta îm
prejurare trebue să ne cugetăm la respectul'şi sfinţenea de care 
trebue să fim pătrunşi pentru aceea lege. Mult am dori să ştim 
şi aceea, că învăţătoruUare numai datorinţe nu şi drepturi? Oii 
în învăţător poate lovi ori şi ce mediocru pârlit, pe când el nu 
are voe a se apără? Cel puţin eu aşa am înţeles, după ce în 
rrepeţite rânduri am cerut permisul forurilor mele superioare, ca 
*ă pot înainta şi eu acţiune judecătoriei contra atacurilor ca
lomniatoare venite dela diferiţi indivizi şi tot de atâtea ori am 
Jost refuzat. 

A r fi de dorit, ca D-nul Ministru a-1 şcoalelor să dispună 
.darea Regulamentului de aplicare la legea nouă şcolară. 

Organele de control cu ocaziunea inspecţiilor ar trebui să 
:se intereseze şi de partea aceea grea în executarea legii, unde 
învăţătorul întimpină dificultăţi, să tindă a convinge chiar şi pe, 
D-nul Ministru despre acele dificultăţi în scopul remedierea 
acelora. 

Altcum funcţiunea noastră devine, adevărat calvar, un mai 
ales pentru învăţătorul harnic şi conştienţioş. 

Să nu ne sfiim a adopta — fie şi dela maghiari,— părţile 
Bune din dispoziţiunile lor legislative şcolare. Cu surprindere 
•găsesc prin dosarul archivei fostei şcoală de stat maghiară acte 
•de interes public şcolar de pe timpuri, în cari se pot vedea 
•stâlpii şcoalei de stat, ca reprezentanţi ai comitetului şcolar, ca 
_Dr. Olberg Gustav judecător de tribunal şi consilier regesc, 
-Gere Adolf consilier Ministerial, Csiky Ioan protosincel şi Arhi
mandrit episcopesc onorar s. a. m. Aceştia îngrijeau cu graiul 
şi cu scrisul, ca interesele şi prestigiul şcoalei să fie susţinut 
-de jos până sus. 

Aproape întreg dosarul de pe timpuri e redactat de aceste 
persoane dinstinse şi cu poziţie aleasă socială. Ca dovadă 
•despre interesele, ce au purtat ungurii şcoalei şi învăţământului 
peste tot, sunt edificile pompoase cu toate aparatele si_ cu toate 
irecvizitele rămase. Şi acum să analizăm stăruinţa oamenilor 
noştri de seamă de prin sate şi oraşe de a ridica şcoala. La 
aceasta » de ajuns a reproduce cuvintele D-nului prefect dr. 
Velican rostite în şedinţa comitetului judeţean dîn 20 Februarie 
1925, unde zice, că „comitetele şcolare din întreg judeţul — cu pu
ţine escepţiuni — nu-şi fac datorinţa". Detunătoare au fost apoi 
cuvintele d-nului director general al înv. primar, P. Ghiţescu 
rostite la congresul învăţătorilor din 6 Sept. 1925, ţinut în Timi
şoara, când zice „comitetele şcolarie sunt o ficţiune". E destul 
atât, ca să cunoaştem situaţia comitetelor şi a şcoalei din întreaga 



ţară. Insu-mi individual nu voesc a contesta, că nu vor fi şi 
scoale cu comitete bune, foarte bune, cu aranjamente, care le 
face cinste, însă de acele foarte puţine. 

In urmă rămâne, că „sufletul şcoalei" a fost, este şi trebue 
să fie învăţătorul. Bine, dar şi învăţătorul ori cât ar fi de zelos 
şi vigilent, totuşi nu-le va putea face pe toate. — El învăţătorul 
să conducă celé 7 clase primare şi supraprimare, şcoala dé 
adulţi, să se îngrijească de curăţirea localui şcoalei, de conbu-
stibilul şcoalei, să facă cor şcolar, să se gândească de reparaţiunile 
şcoalei, când nu sunt parale, să conducă gestiunea şcoalei, să 
tracteze cu părinţii copiilor absenţiile şcolare, să cóncheme 
comitetul şcolar, care abia a 3-a a 4 oră se prezintă, ori 
nici atunci, preferind mai bine a semna procesul-verbal, să ţină 
conferenţe în Duminici şi sărbători cu sătenii, să lucreze teren 
de esperienţe economice de model cu copiii, să se mai prezinte 
şi în societate, unde-1 aşteaptă înfiinţarea de cooperativă şi bancă-
populară, iar pe urmă dacă mai rămâne timp să-şi vadă şi de 
gospodăria lui şi de familie, care de regulă la învăţător e mai 
neglijeată din cauza atâtor ocupaţiuni. Bine, se poate pretinde 
•dela uft om atâtea ? E posibil aceasta ? Eu susţin, că nu. Şi 
atunci ce se întâmplă? Majoritatea învăţătorilor, trecându-le 
toate aceste îndatoriri împuse în puterea oficiului prin sita con
ştiinţei, le cerne, vede că atârnă greu, în majoritatea cazurilor 
se distrug, nu fac nimic, ori deşi fac pentru ochii controlului. 

Oare să nu mai existe intelectuali în întinsa noastră ţară, 
cari să poată fi puşi la contribuţia deşţelenirei ogorului naţional ? 

Unde sunt sufletele mari şi inimele inţelegătoare, care să 
vadă pericolul naţional, cât timp învăţătorii şi cu ei şcoala nu 
sunt sprijinite în acţiunea lor de salvare şi emancipare a popo
rului ?• învăţătorul a rămas singur, ca să edifice şcoala poporului, 
să regenereze cultura ? învăţătorul doreşte însă ca atunci, când 
dă dovadă de râvnă la muncă să fie preţuit şi sprijinit după 
merit şi de organele de control, iar lichelele şi părăsiţii, cari 
trag chulul statului, ridicând lefurile ani şi zeci de ani văzându-şi 
de alte afaceri mai rentabile, fără a fi de folos şcoalei, să dispară 
de pe arena şcolară. 

Doreşte apoi învăţătorul, ca ordinele date să fie respectate 
de sus până jos. De încheiere dorim o grabnică revindecare a 
lucrurilor de aşa fel, ca primul şef al „Statului Şcolar" D-nul 
Ministru al şcoalelor să aibă bunăvoinţa, ca precum a făurit aceea 
lege şcolară a învăţământulu primar, care-i face cinste, şi-i bine 
venită, să o şi impună nu numai învăţătorilor, ci tuturor orga
nelor administrative, precum şi comitetelor şcolare, a căror 
conlucrare se recere la ajungerea rezultatului dorit. 

Zlatna, la 12. Ianuarie 1926. 
Petru Petringenar 

înv. dir. 



Cronică. 

O hotărire în extremis . . . 

Multe ciudăţenii se petrec în timpul campaniei electorale. 
Unei astfel de ciudăţenii, unice în felitu său, a căzut jertfă pio-
nerii satelor noastre „învăţătorimea română." 

Consiliul de miniştrii, în şedinţa din 9 Februarie a. c a 
stabilit, că întrucât, în noua lege administrativă este precizat, că 
învăţătorii fac parte de drept, din consilile comunale, ei nu pot 
îigurâ în liste, pe motivul că s'ar produce învrăjbiri la sate. Cu 
un cuvânt de ce să mai candideze şi eventual să fie aleşi şi alţi 
fnvăţători. 

Argumentul e delicios, inversându-1, s'ar putea răspunde: 
Să se generalizeze sistemul. De ce se mai aleagă şi celeilalte 
categorii de cetăţeni, cum sunt: muncitorii, agricultorii, comer
cianţii, căci şi aceştia au după lege representanţii lor de drept, 
dintre membrii Camerelor agricole, camerelor de comerciu şi 
industrie. Pentru ce s'a făcut această exepţie numai cu învăţă
torii şi preoţii ? Dacă corpul didactic, dă un contingent enorm 
şi ei sunt elemente culte şi cu înfluinţă la sate, aceasta înseamnă 
că sunt primejdioşi pentru cineva? Numai astfel se poate înţe
lege, că sfera lor de activitate şi autoritatea lor să fie redusă şi 
de aici provine hotărirea Consiliului de miniştrii. 

Dar această chestiune trebuie privită şi din alt punct de 
vedere. 

Alegerile comunale se fac pe baza legei administrative, care 
în art. 150, 160 şi 161, arată precis cari sunt inconpatibilităţile. 
Dacă învăţătorimea este eligibilă, atunci cum a putut Consiliul 
de miniştrii să modifice legea existentă ? Competenţa a easta ar 
fi avut-o numai parlamentul. Ca nu a aparţinut sub nicico formă 
Consiliului de miniştrii, care în feliul cum a procedat, a substituit 
puterea legiuitoare şi a fixat incompatibilităţi electorale. Această 
procedură a clasificăm de o ultimă inovaţie în materie de con
stituţionalism şi separaţie a puterilor în stat. 

Această interpretare nelogică, ce s'a dat pentru învăţăto
rimea română, prin faptul, că a fost eleminată de-a primi su
fragiile concetăţenilor ei, pentru consiliile comunale, a trezit în 
tagma dăscălească o adâncă decepţiune, lăsând o rană nevin
decabilă. Şi în faţa ei, ne întrebăm cu mirare, ce a determinat 
guvernul pentru a luă o asemenea măsură ? Ea e semnificativă 
şi dătătoare de multe confirmări . . . Vom reveni. E. E. 

In atenţiunee învăţătorilor. La încheerea revistei am 
primit ştirea şi suntem împuterniciţi a aduce la cunoştinţa în-



Datatorilor, că Dl ministru al Instrucţiunei publice a admis, ca 
învăţătorii din Ardeal, numiţi cu titlul definitiv şi cari la 1 Sept, 
1924 au aout trei ani de serviciu, apoi csi cari la 1 Sept. 
1924 au avut 6 şi 12 ani de saroiciu şi n'au fost încadraţi la 
timp în drepturile lor corespunzătoare, să le fia asigurate şi 
recunoscute acele drepturi. Pantru trecut, diferenţele de salar, 
provenite din neîncadrarea la termin vor fi de asamanea plă
tite, urmând ca în acast scop si se voteze de urgenţă un 
credit de cincisutemii Lei. întreagă aceasta chestiune atât de 
justă şi legală, care amăreşte pe mulţi învăţători din Ardeal 
deja de mai bine de doi ani, în sfârşit în cel mai scurt timp 
va fi pe deplin soluţionată, producând astfel o mulţumire sufle
tească generală, văzând că Onor. Minister are toată bună
voinţa de a face dreptate celor neîndreptăţiţi. 

Pentru înzestrarea şcol i lor . Librăria Pavel Sura din 
Bucureşti Calea Victoriei 73, ne aduce la cunoştinţă, că a editat 
o serie de portrete a celor mai de seamă bărbaţi dispăruţi ai 
neamului nostru. 

Dorind ca aceste tablouri să fie cât mai mult răspândite, 
mai ales, că se simte lipsa de tablouri istorice, Ministerul le re
comandă şcoalelor, ca fiind folositoare. Costul alor 10 portrete 
este de 100 Lei (una sută Lei). 

N e c r o l o g , f Gheorghe Bocoş învăţător penz. în comuna 
Petreşti, jud. Someş, a încetat din viaţă după o activitate de 35 
ani în serviciul şcoalei. Afost condus la locul de odihnă, de toţi 
învăţătorii din apropiere, defunctul bucurându-se în viaţă de 
stima şi dragostea colegilor săi. Odihnească cu drepţii! 

N e c r o l o g , f Aurel Gherguţa, învăţător în Făget, preşe
dintele Cercului cultural al învăţătorilor din Făget, a încetat din 
viaţă. Dumnezeu.să-1 odihnească! 

Locuri vacante în învăţământul primar. In Monitorul 
Oficial din 28 Ianuarie 1926 No. 23, a apărut tabloul locurilor 
vacante în învăţământul primar urban şi rural. 

Membrii titulari ai corpului didactic primar, cari doresc a 
fi transferaţi în aceste locuri vacante, sau ce eventual ar deveni 
vacante prin mutările altora, vor înainta cererile de transferare 
Inspectoratelor şcolare respective până la 1 Aprilie. 



Când transferarea se cere pentru o şcoală din altă regiune, 
inspectorul-regional, care a primit cererea este obligat, ca până 
la 15 Aprilie s-o înainteze regiunei unde se găseşte şeoala la 
care s'a cerut transferarea. Această cerere va fi însoţită de avizul 
motivat al inspectorului primar respectiv. 

Pentru autorităţile noastre şcolare. învăţătorul Ilarion 
Bozga, din Borgoprund jud. Năsăud, se plânge într'o lungă co
respondenţă către Revista noastră, că autorităţile şcolare în drept, 
nici până astăzi, nu i-a rezolvat cererea de pensionare trimisă 
cu toate actele în regulă de aproape un an de zile. 

Veteranul învăţător, ajuns la vârsta de 70 ani, şi-a pus 
întreaga lui energie şi putere în serviciul şcoalei, timp de aproape 
50 ani, iar astăzi cererile lui stau rătăcite poate prin cine ştie 
ce colţuri de birouri părăsite şi prăfuite. 

Noi, cari avem îndatorirea să veghem asupra felului cum 
se înţelege a se rezolvi toate dorinţele justificate ale colegilor 
noştri de pretutîndenea, nu putem avea în cazul de faţă, decât 
un cuvânt de protest faţă cu aceia, cari chemaţi fiind şi datori să 
stea în serviciul celor îndreptăţiţi, neglijează până într'atâta 
aceasta datorie. Cerem On. Autorităţi, să binevoiască a pune 
mai multă grijă în satisfacerea nevoilor învăţătorimii noastre. 

Examenele învăţătorilor. Ministerul Instrucţiei a dat 
următorul comunicat: Examenul de înaintare pe loc la gradul 
II al membrilor corpului didactic, cu trei ani de funcţionare cu 
iitlul definitiv, se va ţine cu începere dela 1 Martie 1927. 

Pentru a fi înscrişi la acest examen, doritorii vor face ce
reri, cu cel puţin 1 an înainte, la inspectoratele regionale 
pentru a li se face inspecţia specială cerută de lege. Nota 
inspecţiei speciale va forma prima medie parţială eliminatorie a 
examenului. 

De asemenea candidaţii vor dovedi, că pedepsele au fost . 
prescrise. 

Examenul va consta din două probe scrise: una cu subiect 
pedagogic sau din istoria literaturei române, iar a doua cu subiect 
ştiinţific în legătură cu mediul în care trăesc învăţătorii. Se va 
da şi o probă orală asupra lucrărei „Ooameni aleşi" (voi. I ediţia 
a.III. Editura „Cartea Românească"). 

Toate aceste trei probe sunt eliminatorii. Numai candidaţii, 
cari vor obţine media 7,50 la fiecare probă vor fi înaintaţi. 
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îndemnăm pe toţi învăţătorii, cari au 3 ani de serviciu, de 
când au fost numiţi ca învăţători definitivi, să ceară să li-se 
facă inspecţia specială, in vederea examenului de înaintare. Vor 
cere şi aceia cari la 1 Sept. 1924 n'au avut 6 ani împliniţi de 
serviciu. Pentru cei cu 6 ani sau mai mulţi şi cari nu sunt în
cadraţi cu leafa învăţătorilor gr. II. Asociaţia a intervenit la 
Minister să li-se acorde dreptul la leafa inv. gr. II. Până acuma 
n'avem un răspuns positiv, s'a făcut însă asigurări formale, că 
drepturile câştigate până la 1 Sept. 1924 vor fi respectate. în
văţătorii pe cari îi privesc examenul de înaintare să nu negli
jeze înscrierea pentru inspecţie, căci aceste examene se ţin tot 
la 2 ani. 

Aviz. 
D-nii abonaţi, cari după noua împărţire administrativă, au 

trecut cu comunele la alte judeţe, eventual comuna a luat altă 
numire, sunt rugaţi a o comunica aceasta Administraţiei revistei, 
ca expedarea revistei să se poate face la noua adresă. 

Cărţi, Reviste. 
Traian Florian : „Lucru manual. Broşura a IH-a cu 94 

ilustraţiuni în text." Cluj, 1925. Preţul 25 lei. 
D-l Traian Florian, profesor de lucru manual la Şcoala 

normală de învăţători, ne-a dat acum broşura a IlI-a din cursul 
complect de Lucru manual. Broşura întâia cuprinde îndoituri de 
hârtie, a doua îndoituri şi tăieturi, tăieturi şi lipituri, împletituri 
şi ţesături, iar cea mai nouă lucrări din carton subţire (semi-
carton)^ lucrări diferite din carton, de intuiţie, legatul cărţilor şi 
hărţi în "relief. 

Şi expunerea din broşura aceasta se bucură de claritatea, 
care a caracterizat cele două premergătoare. Numărul cel mare 
al ilustraţiunilor executate bine, după desemnuri originale, uşu
rează foarte mult întrebuinţarea cu succes a acestui manual 
auxiliar nu numai de către corpul didactic, dar şi de către elevi 
şi de către orice amator al lucrului manual. 

Materia tratată în broşura aceasta prezintă şi un interes 
practic. 

Primirea, care s'a făcut celor două broşuri de mai înainte, 
garantează şi succesul acestei a treia broşuri. V. L. 



„Stuparul Român." Colegul nostru Nicolae Voina dir. 
şcoalei prim. de stat din Vaidei (p. Orăştie, Jud. Hunedoara) 
propagandist apicol al Min. Instrucţii şi fostul redactor a revistei 
„Stupăritul," care revistă, proprietarul şi administratorul ei a, 
sistato încă în decursul verei 1925, scoate o nouă revistă de 
agricultură cu numele „Stuparul Român." 

Comitetul de redacţie este compus din tot ce are neamul 
românesc mai bun şi mai select pe acest teren, ea Pr. Nicolae 
Martinovici prof. de .apicultură, şeful Regiunii I. agricole, v. 
prez, de onoare a S. C. A . R., Dr. Florin Begnescu prez. soc. 
riat. de apicultură, autorul mai multor cărţi de ap., Al. Popa 
Lisseanu prof. de ap. şeful regiunii V. de Apicultura, Popovici 
Cerchez, profesor, dir. şcoalei de apicultură din Chişinău, D. I. 
Stamatalache redactorul „Buletinului Apicultorilor" v. prez. S. 
C. A . R., Vasile Corodan prof. de apicultură şeful regiunii II. 
agricole; Al Vlad, preot ortodox, mare agricultor; / . Vicoveanu 
institutor agricultor în Bucovina. 

Dupăcum vedem, D-l. Voina, fără a face sfară în ţară a 
adunat în jurul D-sale, întru'n ciorchin pe cele mai harnire albine, 
întru'n buchet pe cele mai melifere flori, întru'n comitet de redacţie 
pe cei mai competenţi apicultori recunoscuţi azi la noi, ca prin 
munca lor prolifică să dee o direcţie apiculturii raţionale şi 
moderne spre folosul neamului. Membrii comitetului, precum şi 
munca cunoscută şi depusă de D-l. Voina pe acest teren, ne dau 
o garanţie vie, că revista D-lor „Stuparul Român" umple un gol 
necesar în terenul acestei indeletniciri şi izvor de bogăţie naţio
nală. Recomandăm revista cu toată căldura sufletului nostru fra
ţilor şi colegilor învăţători pentru a-o abona pentru ei, sau bi
blioteca şcoalei. 

In legătură cu aceasta nu putem în deajuns recomanda 
fraţilor colegi dela ţară, ca să se ocupe intensiv cu apicultura, 
care este un ram al economiei competent direct lor, împreunat 
cu mari venite, care contribuesc la luşurarea soartei lor atât de 
maşteră. Stupăritul condus raţiona întrece de 2 ori biata leafă 
a învăţătorului de azi. Intre toate ramurile de economie însă, acest 
ram cere cel mai mult studiu. D-l Voina, ca şi până acuma 
stă la disposiţia apicultorilor cu sfaturi, îndrumări; ca propa
gandist apicol al Ministerului Instrucţii va ţinea, ca şi în vara 
trecută, cursuri de apicultură de câte 14 zile pentru îvăţători, 
preoţi, studenţi etc. % 

Iată pentruce este atât de însămnată aceeasta revistă,pentru 
noi. Spriginiţ-o, abonaţ-o şi răspândiţ-o în jurul Dvoastră, ca pe 
tm lucru bun şi folositor. 

Revista apare în Deva. Abonamentul e 150 Lei anual, care 
se trimite pe adresa „Stuparul Român" (Librăria Românească) 
Deva. 

Redacţia: Nicolae Voina dir. şcol. Vaidei, p. Orăştie, 
Jud. Hunedoara. 



In interesul Culturei Poporului. Ni s'a expediat, primind 
în zilele din urmă Manualul pentru Cultura Poporului sub titlu 
de „Călăuza învăţătorilor'1 de Mihail Gyerkes învăţător de stat 
şi redactor al revistei „Tanitok Lapja." Această călăuză e o lu
crare întocmită pentru cultura poporului, conţinând administraţia 
şcolară şi activitatea socială a învăţătorului în afară de şcoală. 

In baza învăţământului şcolar, instruirea şi educaţia copiilor 
poporului e o datorie din oficiu a învăţătorului Instrucţiunile 
detailate referitoare la îndeplinirea acestor sarcini, învăţătorul 
le va gasi în partea I-a a manualului. Apoi mai departe va 
găsi directiviile referitoare la formarea organizaţiilor cu menire 
la propăşirea poporului pe terenul social şi economic, adică re
feritoare la activitatea învăţătorului şi colaborarea intelectualilor 
din comună desfăşurată în interesul culturei poporului. 

Urmează detalii asupra învăţământului de stat şi particular, 
chestiuni în atingere cu interesele învăţătorimei; apoi infiinţarea 
organizaţiilor cu scop cultural în sate, cari vor funcţiona sub 
aripile „Asociafiunei pentru cultura poporului", propunând ca 
chestionarul acestor instituţii să fie învăţătorul. Aceste vor fi 
secţiile asociaţiunei generale şi vor fi în legătură unele cu altele. 

Căminul cultural al tinerimei va fi şcoala, iar căminul cul
tural al mişcărilor sociale şi al organizaţiilor adulţilor va fi 
„Căminul Acociaţiei pentru cultura poporului." Pentru aranjarea 
acestui cămin prezenta călăuză arată şi un plan technic de 
construire. 

Cercetând cu deamănuntul aceasta carte, îi datorăm edi
torului toată recunoştinţa pentru lucrarea lui, îndemnând pe ori 
cine să şi-o procure pentru instrucţia lui folositoare. Mode
lele precise, impulsurile şi încurajările din ea aprind în sufletul 
multora o scântee pentru munca de cultură, ca apoi în urma 
roadelor să se bucure sute şi mii de oameni. 

O racomandăm cu căldură pentru oricine, dar mai cu seamă 
învăţătorilor, precum şi diferitelor instituţiuni şi biblioteci. Preţul 
unui exemplar e Lei 100. Se află de vânzare la administraţia re
vistei „Tanitok Lapja" Odorheiu. 

In Editura Librăriei Băncii învăţătorilor din Cluj au apărut 
2 broşuri „Lucru Manual" de D-l T. Florian profesor la şcoala 
Normală din Cluj, pentru folosinţa şcoalelor normale, atelierelor 
şcolare şi grădinilor de copii. Socotind aceasta lucrări de folos 
membrilor corpului didactic, le recomandăm cu toată căldura. 

Ministerul Instr. face cunoscut următoarele: D-l General 
de rezervă Alex. Anastasiu a dat la lumină o lucrare intitulată 
„Dinastia Regală şi Poporul român" cu o prefaţă de D-l Profe
sor Iorga. Ca supliment la această lucrare se oferă portretele 
Suveranilor, purtând coroana regală. Preţul broşurei împreună 
cu portretele este de 50 Lei. Comenzile se vor adresă direct au
torului in Bucureşti Str. Popa-Tatu No. 25. 



Ştefan Meteş : Regele Ferdinand al României. Edit. „Ar
dealul" Cluj. Pop. 280 Preţul 120 lei. La 24 August 1925 M. S. 
Regele a împlinit vârsta de 60 de ani. A fost o aniversare, care 
ar.fi trebuit sărbătorită în întreg cuprinsul ţării, organizându-se 
serbări populare şi şcolare, fiind acest prilej foarte potrivit pentru 
a aminti faptele mari ale M. S. Regelui. Din motive pe cari aici 
nu le discutăm, ţara a fost lipsită de această bucurie, mărginin-
du-se guvernanţii să întemeeze din visteria ţării, unde se varsă 
obolul celor mulţi şi săraci, o fundaţie care să poarte numele 
Regelui. 

Ardealul prin istoricul său, d. St. Meteş, şi-a adus omagiul 
cu acest prilej, prin scrierea comemorativă de care ne ocupăm. 
Citind paginile acestei opere vom cunoaşte, începând cu tinere
ţea până în zilele noastre, viaţa şi faptele M. S. Regelui. 

Pentru a documenta cele 12 capitole d. Meteş va da pa-
sagii întregi din cuvântările M. S. Regelui, rostite la diferite 
ocazii festive. 

Cartea aceasta, fiind scrisă foarte limpede şi însoţită de 
o mulţine de ilustraţii, este o lectură plăcută şi instructivă. Nu 
trebue să lipsească din bibliotecile şcolare. In ea învăţătorii vor 
găsi bogat material pentru cuvântările lor la cercurile culturale^ 

C. lencica. 

Şcoala Someşană. Cu începerea anului 1926 în oraşul 
Dej apare o nouă revistă dăscălească. E un organ de publicitate 
al secţiei învăţătorilor din judeţul Someş. E un nou steag ridicat 
în numele unei idei de a cărei importanţă ne dăm seamă cu 
toţii. Are în vedere strângerea şi închegarea cât mai solidară a 
rândurilor învăţătoreşti din acel judeţ. Şi-a pus ca scop de a fi 
o îndrumătoare în chestiuni practice si pedagogice pentru învă
ţătorii judeţului. Toate aceste sunt lucruri atât de bine venite şi 
atât de necesare, pentru propăşirea şcoalei româneşti între îm
prejurările de astăzi, când greutăţile, ce se întimpină în chestiuni 
de operă şcolară şi culturală sunt multe şi felurite. Articolele 
apărute în No. 1 şi 2 al revistei sunt o dovadă, că noua publi-
caţiune îşi înţelege menirea şi tot odată ne îndreptăţeşte a crede, 
că în feliul acesta se va trage o dâră de lumină, a cărei efect 
bun şi apreciere nu poate să întârzie. * 

Apare de două ori pe lună sub îngrijirea unui comitet de 
redacţie în frunte cu d-1 Ioan Moldoveanu revizorul judeţului. 
Abonamentul pe un an Lei 240. 

Dorind nouei publicaţiuni surori viaţă indelungată şi ener
gia trebuincioasă, pentru a putea servi cu deplin succes cauza 
mare şi frumoasă, căreia sa dedicat, cerem, ca aprecierile şi 
laudele esprimate în coloanele ei la adresa persoanelor de orice 
rang şi categorie, puţin justificate, să nu formeze un program de 
activitate, care nu poate fi compatibil cu o publicaţiune serioasă. 

http://ar.fi


CONVOCARE. 
Domnii acţionari ai „Băncii învăţătorilor" S. A. Cluj 

se convoacă la 

ADUNAREA GENERALĂ ORDINARĂ 
care se va ţinea la 21 Martie 1926 în Cluj, Piaţa Ştefan 
cel Mare No. 5. cu următoarea 

O R D I N E D E Z I : 

1. Deschiderea şi constituirea adunării. 
2. Numirea unui notar şi alegerea alor 2 verificatori 

şi scrutinători. 
3. Raportul Consiliului de administraţie şi al Comi

siei de cenzori. 
4. Stabilirea bilanţului pe anul 1925 şi votarea ab-

solutoruli Consiliului de administraţie şi Comisiei 
de cenzori. 

5. Distribuirea profitului net. 
6. Alegerea alor 5 membrii în Consiliului de admi

nistraţie şi a unui membru în Comisia de cenzori. 
7. Fixarea mărcilor de prezenţă pe anul 1925. 
8. Eventuale propuneri conform Statutelor. 
9. închiderea adunării. 
In cazul, că nu vor fi prezentate voturile cerute de 

alin. 1. din Art. 15. al Statutelor, prin aceasta se con
voacă o nouă adunare generală pe ziua de 28 Martie 
1926 la orele 3- p. m. în localul societăţii din Cluj, 
Piaţa Ştefan cel Mare No. 5 cu aceiaş ordine de zi, 
când în baza Art. 15. alin. 2 din Statutele societăţii se 
vor aduce hotărîri valide fără considerare la numărul 
acţionarilor şi voturilor prezente. 

Cluj, la 20 Ianuarie 1926. 

Consiliul de administraţie. 



r 

Raportul Consiliului de Administraţie. 

Onorată Adunare Generală! 

Banca învăţătorilor, Societatea noastră d€ mult visată îşi 
-ţine cu acest prilej, a cincia adunare generală. Ne-am întrunit 
a cincea oară, ca precum în trecut, aşa şi de data aceasta, să 
facem o privire retrospectivă să analizăm şi să apreciem activi
tatea, şi rezultatele, ce au fost atinse de aceasta instituţie învă
ţătorească în cursul anului 1925. Socotim că este ocaziunea cea 
mai prielnică să constatăm şi să ne întărim în convingere şi de 
«data aceasta, despre un fapt, confirmat în atâtea rânduri în 
cursul străduinţelor învăţătoreşti, că prin perseveranţă şi bună 
înţălegere, învăţătorii vor putea întruchipa şi duce la bun sfârşit 
orice idee, orice lucru, ce chiar spec atorului obiectiv i s'ar 
părea peste puterile şi competinţele acestei tagme. 

Ce a fost Banca învăţătorilor inainte de aceasta cu cinci 
ani? Răspundem, o idee înfiripată în creerul câtorva învăţători, 
cari raţionau, că trudă învăţătorimei de a face ca rostul ei în 
societate să fie apreciat, trebuie să se bazeze şi pe o organizaţie 
•economică. Ideia alimentată zi de zi, de necesitatea înfiinţărei 
unui modest început de instituţiune finaciară învăţătorească a 
căpătat aripi, s'a sălăşluit în sufletele mai multora şi în cercuri 
tot mai largi. Din aceasta idee intr'o bună zi a răsărit ceva. 
A răsărit sămânţa realităţii de azi. Aceasta realitate a făcut să ne 
adunăm azi pentru a cunoşte cărarea pe care a apucat şi des-
voltarea la care a ajuns. 

Domnilor acţionari! După cinci ani de zile, dela data la 
<are idea a luat fiinţă, cu conştiinţa liniştită constatăm, că în prezent 
avem de a face cu o instituţie învăţătorească bine consolidată. 
Avem o instituţie, ce-şi are cadrele şi forţele bine sistemizate, 



scopurile bine precizate şi în stare totdeauna de a sprigini şi 
servi interesele colective, ce răsar din unele probleme de ordir» 
general pentru tagma noastră. In trecutul apropiat a fost dată 
dovada cea mai eclatantă de spriginul şi serviciul ce -a prestat 
Banca Învăţătorilor sub acest raport în interesul Asociaţiei 
noastre, când cu ocaziunea răscumpărării imobilului din Cluj, 
Calea Victoriei Nr. 60, redat asociaţiei prin hotărârea înaltei 
Curte de Casaţie, a pus suma de 175.000 — Iei la dispoziţia 
Asocî ţiei, ca să poată achita contravaloarea imobilului câştigat. 

Banca învăţătorilor a ajuns astfel în situaţia de a-şi putea 
extrcita sub toate rapoartele rolul pentru care a fost concepută. 

In acest raport general vom caracteriza în ce constă acti
vitatea de pe un an a băncii. Credem inutil a mai înşiră greu
tăţile cu cari a trebuit luptat în primul timp de înjghebare, apoi 
pas cu pas fazele prin cari a trecut banca până a ajuns în sta
rea, ce i-a slujit de temeiu în desvoltarea activităţii desfăşurate 
în cursul anului 1925. Acele lucruri au fost amintite cu altă 
ocaziune şi era necesar să cuprindă o parte din cuprinsul ra
poartelor ce au fost prezentate la adunările generale din trecut 
De data aceasta menţionăm o singură constatare amintită în 
raportul din anul trecut, atunci fiind trecută în revistă gestiunea 
anului 1924. Prin muncă şi sârguinţă toate pedecile începutului 
au fost delăturate şi cu 1 Ianuarie 1924 Banca Învăţătorilor a 
putut să-şi înceapă şi ea o activitate de bancă propriu zisă. 

Cu finea anului 1924 activitatea de bancă propriu zisă a 
fost pe deplin consolidată. 

Pe această bază solidă se continuă, se întăreşte şi să mă
resc toate operatiunele Băncii învăţătorilor din anul 1925. Re
zultatele dela finea anului ne evidenţiază pe deplin măsura în 
care au crescut în toate direcţiile forţele Băncii. Operatiunele 
de bancă au trecut peste îndoitul anului trecut. In special trebuie 
să relevăm numărul mărit de împrumuturi, care a crescut dela 
1,638.500— lei, la 5,137.675'— lei, iar depunerile au crescut 
dela 1,842.277-71 lei, la 4,009 456-75 lei, dovadă că publicul 
apreciază munca cinstită ce se depune şi ne onorează cu încre
dere tot mai mare. 

Aici am fi nedrepţi faţă de noi, dacă n'am aminti că la Secţia 
librăriei operatiunele au crescut cu 100% şi cu toată criza de 
numerar, noi numai am progresat. Aici şi-au făcut datoria atât 
cei din Cluj, cât şi cei din provincie şi e o mândrie pentru 
întreaga tagmă dăscălească, când Vă aducem la cunoştinţă, că 
în anul trecut, afară de vânzările per cassa in librărie, am mai 
efectuat comenzi la 2240 şcoli din provincie, ceea-ce putem 
dovedi cu copiile de pe facturile eliberate. Cons.liul de admi
nistraţie, din profitnl realizat la librărie cu plăcere a împărţit 
15 ajutoare a 1000— lei la 15 fii de învăţători cari cercetează 
o şcoală secundară într-o altă localitate de cât aceia, unde lo-
cuesc părinţii lor. 
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, Ca să evidenţăm mai bine progresul avut în anul trecut, 
lăsăm să urmeze cifrele bilanţului din anul 1924- şi, 1925: 

A c t i v e : 

1924 1925 
Numerar în cassa Lei 77.326-— Lei 245.61975 
Scont „ 1,638 500— „ 5,137 675-— 
Conturi curente . . . . . . „ 666.641— „ 854.18601 
Efecte . . . » 83.500— „ 103.800'— 
Div» cont. debitoare . . . . . . 48.922-60 „ 7.273-— 
Mobilier „ 146.000-— „ 160.200-— 
Efectele fond. rez. . . . . . „ 15500-— —.— 
Efectele fond. librăriei 35.000— —.— 
Efectele fond. de pnz. . . . „ 8.000-— —.— 

Secţia librăriei: 
Marfă în librărie: a) proprie . „ 765.522 55 „ 599.922'— 

b) comision „ — . — „ 399.970'— 
Debitori . . . . . . . . . . — . — „ 88.55650 
Ramb. neincasate încă dela postă „ — . — „ 66 508'— 
Edituri , — . — , 9.330-50 

Total: Lei 3,484.912-15 Lei 7,673.041-26 

P a s i v e : • 

1924 1925 
Capital Lei 1,000.000-— Lei 1,000.000 — 
Fond de rez „ 20 579 - „ 27.500-— 
Fondul librăriei „ 37.000— „ 41 000 — 
Fond pentru tipografie . . . „ 4 92I-— „ 8.000-— 
Fond pentru local - , 1.000— „ 2.000 — 
Fond de penzie „ 20.597 — „ 33.000-— 
Depuneri „ 1,842.277 71 B 4,609.45675 
Reescont „ 173.000'— „ 968.000-— 
Div. neridicată — . — „ 38.540'— 
Depozite de casa , 22.715-— „ 129.937 05 
Interese transit. anticip. . . . „ 25.940— „ 87.650 — 

Secţia librăriei: 
Cărţi în comision . . . . . . — . — „ 402 977-89 
Div. creditori „ 229.212-37 „ 178.415-47 
Profit net . . . . . • . . „ 107.670-07 „ 146.564-10 

Total: Lei 3,484.912 15 Lei 7,673.041 26 

Aceste cifre comparându-le, se va putea convinge ori 
cine de sporul avut în anul 1925, spor care serveşte spre fala 
băncii D-Vs. 
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Aici ţinem să amintim că la active nu s'au socotit interese, 
restante, interese anticipate la reescont şi nu s'au luat în con
siderare nici interesele ce ne compet pe 1925 după efecte. 

La contul profit şi Perdere avem la venite Lei 1,693.280*40 
iar la cheltueli Lei 1,546.716.31, rezultând un profit net de 
Lei 146.564.10 pe care îl aflam de foarte mulţumitor, mai ales 
având în vedere şi marea criză de numerar prin care am trecut 
în ultimele trei luni a anului 1925. 

Nu voim să uităm nici sucursalele noastre, cari ne-au aju
tat foarte mult şi care se desvoltă în mod îmbucurător. In spe
cial noua Sucursală din Agnita a luat un avânt foarte mare. 

Onorată Adunare Generală: 

In urma celor amintite Vă rugăm să binevoiţi: 
a) După ce aţi ascultat şi raportul Comisiei de cenzori să 

fixaţi Conturile bilanţ şi Profit şi Pierdere în sumele compuse 
de Consiliul de administraţie de acord cu comisia de censori. 

b) Profitul net de Lei 146.564*10 să-1 repartizaţi conform 
prevederilor Art. 34 din statute şi anume: 

Prin dividendă acţionarilor . . . . Lei 50.000*— 
Tantiemă Consiliului de administraţie „ 14.656*41 
Tantiemă Directorului general . . . „ 5 862*56 
Tantiemă Comisiei de censori . . . . 2.931*28 
Tantiemă Funcţionarilor „ 11.725-13 
Supra dividendă acţionarilor . . . „ .50.000.— 
Fondului de reservă „ 1.138*87 
Fondului de pensie al funcţionarilor . „ 1.138.87 
Fondului pt. tipografie „ 1.138*87 
Fondului pentru local de bancă . . „ 1.138.87 
Subvenţii Instituţiilor învăţătoreşt, con

form hotărârii Consiliului de adm. „ 5.694*35 
La dispoziţia Consiliului de adm. . „ 1.138*89 

Total Lei 146.564*10 

Primind propunerea aceasta cuponul anului 1925 se va 
rescumpăra cu 25*— lei netto, fiind noi de părerea, ca darea să 
o plătească societatea. Plata cuponului va începe la 15 April a. c. 

c) A da descărcarea cuvenită Consiliului de administraţie 
şi Comisiei de censori pentru gestiunea anului 1925. 

d) A complecta Consiliul de administraţie pe timp de patru 
ani fie prin realegerea membrilor sortiţi; Ioachim Pop, Dimitrie 
Hancu, Gheorghe Stelea şi Andrei Pora fie prin alegerea altora, 
a complecta locul devenit vacant prin moartea regretatului 
Di.'Gheorghe Vilt şi în comisia de cenzori locul devenit vacant 
prin sorţirea D-lui losif Albon. 
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e) A fixă mărcile de prezentă şi spesele de călătorie pentru 
membrii Consiliului de administraţie şi Comisiei de cenzori pe 
anul 1926 şi 

f) A luâ acest raport la cunstinţă cu aprobare. 
Cluj, la 29. Ianuarie 1926. 

Consiliul de administraţie. 

Raportul Comisiei de cenzori. 

Onorată Adunare Generală! 

Avem onoare a Vă raportă, că am examinat registrele prin
cipale şi auxiliare ale Băncii învăţătorilor S. Â. Cluj şi am aflat 
că acelea sunt conduse cu conştienţiozitate şi încheiate corect. 
Am examinat Bilanţul anului 1925 şi Contul Profit şi Pierdere 
pe care l'am aflat corect şi în consonanţă cu registrele societăţii. 

Am cercetat şi ne-am convins, că activele arătate de sunt faţă şi 
în consonanţă cu registiele de contabilitate şi înduse în inventar. 

Referitor la împărţirea profitului de Lei 146.56410 ne ală
turăm propunetii Consiliului de administraţie, pe care 6 reco
mandăm spre primire. 

Vă rugăm deci a primi Bilanţul anului 1925 şi a da abso-
lutorul Consiliului de administraţie şi Comisiei de cenzori pen-

, tru gestiunea anului espirat. 
Cluj, la 3 Februarie 1926, 

Iosif Albon 
preşedinte, expert contabil. 

Vasile Bucur Basil Poruţiu Vasile Chintoanu 
expert contabil 

loan Pescariu 



„ B A N C A I N V Â Ţ Ă T O 

Active CONTUL BILANŢ ÎNCHEIAT 

Lei b Lei b Lei b Lei b 

Numerar în casă . . . 

Conturi Curente . . . 

Div. conturi debitoare . 
Mobilier după amortiz. 

245619 
5137675 
854186 
103800 

7273 
160200 

75 

01 

6508753 76 
Secţia Librăriei: 

Marfă în librăriei: . . 
a) proprie 599922 
b) în comision 399970 

999.892 
c) ramburse neîncas. 66.508 50 1066400 50 

Edituri 
88556 

9330 
50 
50 1164?87 50 7673041 26 

1 7673041 26 
1 1 1 

Cheltueli ' CONTUL PROFIT 

Lei b Lei b 

Interese după depuneri 457993 59 
300882 71 
294000 — 

Jetoane 11640 — 
41471 5U 

135076 — 
17800 — 

Cheltueli generale 246942 — 
Porto 40910 50 1546716 30 
Profit net 146564 10 

1693280 ¡40 

1 1 
Ioan C. Căprariu Cluj, la 31 

Director, expert-contabil 
C O N S I L I U L D E 

Andrei Pora , Traian Şuteu, Anton Domide, P. Bura, 
preşedinte v. preşedinte ^ v. preşedinte 

Gavri l Almăşan, Dr . Vasile Dancu, Al . Filimon, Dimitrie 
Verificat şi 

Cluj, la 3" Fe-
C O M I S I A 

Iosif Albon Vasile Bucur Basil 
preşedinte exp. contabil expert contabil 



R I L O R" S. A. C L U J 

L A 31 DECEMVRIE 1925 Pasive 

Lei Lei Lei b Lei 

Capital societar . . 
Fond de reservă . . 
Fond pt. local de bancă 
Fondul librăriei . . 
Fondul tipografiei . 
Fondul de pensie al 

funcţionarilor . . 
Depuneri spre fructific 
Reescont . . . . . 
Depozite de casă . . 
Dividendă neridicată 
Interese anticipate . 

Secţia Librăriei: 
Cărţi în comision 
Diverşi creditori . . 
Profit net . . . . 

27500 
2000 

41000 
8000 

pooooo 

78500 — 
33000 

4609456 75 
968000 — 129937 05 
38540 — 87650 — 

402977 89 
178415 47 

6945083 

581393 36 

80 

I I I I 

7526477 
146564 

7673041 26 

16 
10 

ŞI PIERDERE Venite 

Lei b Lei b Lei b 

Profit transpus 184 20 
Interese: 

317730 75 
dela conturi crt 266494 05 584224 80 

988816 93 
Venit dela Librărie 120054 47 1693280 40 

1693280 40 
1 

Decemvrie 1925. 

A D M I N I S T R A Ţ I E 
Gheorghe Oltean 

Victor R. Iepurean 
procurist contabil autorizat 

Hancu, Gheorghe Stelea 
aflat în ordine, 
bruarie 1926. 
D E C E N Z O R I : 

Poruţiu, Vasile Chintoan 

Mihail Hurducaciu, 

Ioachim P o p , 

Iacob Boieriu, 

Gheorghe Prodan 

loan Pescariu. 



Posta Redacţia şi Administraţia. 

A. S. dir., Viştea de jos. Nu datoraţi pe trecut. 
/. B„ Mihalţ. Abonamentul achitat pe 1925. Mulţumite. 
O. C, Bucureşti, str. C. Nache 70. Aveţi restanţă pe 1925 

Lei 120. Rugăm trimiterea, 
Ernestina G. lornea, Arad. Nu restaţi, am sistat expe-

darea la adresa veche. 
A. R., Rudăria. Despre celea comunicate am luat act. 
Şcoală primară de stat, Cerghidul-Mare. Intru cât abo

natul e şcoala primară, abonamentul se va achita din bugetul 
şcqalei. 

Dir. şcoalei prim,,' Cojocna. Adresei D-voastre No. 102— 
1925 vă răspundem. Toţi cei notaţi de D-voastră, sunt in restanţă, 
pe an. 1925 cu câte 120 Lei. 

Iubite Coleg! Nu neglija achitarea abonamentului de 120 
Lei, ci achită Ia timp aceşti bani, că sprijinind revista Aso
ciatiunei noastre „învăţătorul" ocroteşti şi aperi cele mai vi
tale interese fnvâfâtoreşti. Ninemi nu ne poate ajută decât noi 
înşine. „Mântuirea prin noi înşine." 

Cei ce doresc răspunsuri prin scrisori sunt rugafi, să' 
alătureze mărcile trebuincioase pentru răspuns, altfel nu se 
rezoalvă. 

Aducem la cunoştinţa d-lor abonafi, cari ne trimit abo
namentele cu mandat postai, că chitanţele oficiului postai sunt 
acte justificativă şi numai primesc alte confirmări. 
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Comitetul de redacţie: 
R E D A C T O R : S E C R E T A R : 

ANDREI PORA GAVRIL ALMĂŞIAN 
A D M I N I S T R A T O R : 

EM. EREMIE 
M E M B R I I : 

GAVRIL BOCHIS CONST. IENCICA 
IACOB BOIERIU VICTOR LAZĂR 

A N T O N DOMIDE TRAIAN ŞUTEU 

Cuprinsul: 
Aplicarea legii învăţământului primar . . Constantin Iencica 
Lămuriri în chestiunea sanatoriilor pentru 

învăţători -.. , . . . . * , * 
Rostul Asociaţiei şi roadele care ni le-a. dat Traian Şuteu 
Sporul din 1926 . . . . . . . . . . . a . 
„Astra" din Sibiu A . Pora., 
Dramatizarea ca mijloc de intuiţie . . . Traian Florian 
învăţătorii din Ardeal şi examenele de 

definitivat * „ * 
Numirea inspectorilor şi revizorilor şcolari * * * 
Obligativitatea învăţământului . . . .. . Petru Petringenar 
Cronică — Cărţi, Reviste — Posta Redacţia şi Administraţia. 

Abonamentul anual . 120 Lei Apare lunar 
12 „ cu excepţia lunilor de vacanţă 

Redacţionale: 
Manuscrisele şi schimbul sunt a se trimite 
la adresa „ C a s a î n v ă ţ ă t o r i l o r " C l u j . 

* 
Manuscrisele nepublicabile nu se înapoiază. 

* 
Autorii, cari voiesc săli se anunţe apariţiapublica-
ţiunilor, sunt rugaţi a trimite câte un exemplar. 

* 
On. abonaţi sunt rugaţi a ne comunica adresa exactă 
şi completă pe verso cuponului dela mandatul po
stai, împreună cu numărul de expediţie de pe adresă. 

* 
Abonamentul începe dela No. 1 şi se 
face numai pe un an, plătindu-se înainte. 

Tip . B E R N A T Cluj, Strada Cogălniceanu Nr. 7. — T E L E F O N : 975. 


